


W IGILIJNY 
O PtATEK ... 

. . w KOmiSJI Zaktadowe_] NSZZ .. Solldarnosc"PWr 

... w WatbrzyskleJ Fil1i PWr 



styczen 1999 

Z najlepszymi 
zyczeniami 

Spotkanie oplatkowe w KZ NSZZ .,Solidar
nosci" odbylo si~ 16 grudnia przed porudniem. 
Przewodnicz~cy KZ dr Ryszard Wroczyn

ski powital gosci, wsr6d nich JM Rektora 
Andrzeja Mulaka i Prorektora ds. Og6lnych 
dr Ludomira Jankowskiego, dr Andrzeja 01-
szewskiego i wiceprzewodnicz!!_cego ZR Ja
nusza Laznowskiego. Skladano sobie swi~
teczne zyczenia, dzielono si~ oplatkiem. Go
spodarze przygotowali tradycyjne wigilijne 
potrawy. W szystkie mysli zwr6cily si~ ku cza
som, gdy J6zef z Maryj~ udali si~ do miasta 
Dawidowego Betlejem. Potem m6wiono tez o 
znacznie p6Zniejszych wydarzeniach histo
rycznych. Wspominano inne wigilie. Czas 
uplyn~l w pogodnym i serdecznym nastroju. 
Dzi~kujemy Organizatorom za goscinnoSC. 

Wigilia '98 
w Filii PWr w Wafbrzychu 

,. ... To wlasnie tego wieczoru 
gdy mr6z lsnijak gwiazda na dworze, 
przy stolach sq miejsca dla obcych, 
bo nikt byi: samotnym nie moie. 
To wlasnie tego wieczoru, 
gdy wiatr zimny sniegiem dmucha, 
w serca zlamane i smutne 
cicha wstr:puje otucha 

To wlasnie tego wieczoru 
od bardzo wielu wiek6w 
pod dachem tkliwej kol~dy 
Bog si~ rodzi w cziowieku! ... " 

W niezwyklej scenerii dziesi~tek plon~cych, 
kolorowych swiec, barwnej iluminacji swi~
tecznej choinki i diwi~kach kolttd odbylo si~ 
16 grudnia 1998 r. wigilijne spotkanie w Filii 
PWr w Walbrzychu. Klub studencki "ZAK" 
zapelnil sico a przy swi~tecznie zastawionych 
stolach zasiadlo okolo 150 os6b: zaproszeni 
goscie, emerytowani i aktualni pracownicy 
oraz studenci Filii. Pozostawiono jedno tra
dycyjne wolne miejsce przy stole ... 

Ze szczeg6ln~ atencj~ uczestnicy wigilii po
witali dostojnych gosci: JM Rektora PWr An
drzeja Mulaka, wiceprezydenta rniasta Walbrzy
cha Henryka Golttbiewskiego, ksi~a pralata 
Boguslawa Werminskiego i dyrektora Radia 
Walbrzych Jerzego Wieczorka. 

Bardzo cieplo przywital zebranych gospo
darzwigilii dyrektor Filii Jan Katwak, a ksi~dz 
pralat poswi~cil oplatek i poblogoslawil ze
branych. Do wzmocnienia wzruszaj~cego i 
bardzo rodzinnego nastroju przyczynily sit( 
dzwittki kol~d wykonywanych przez zespot 
wokalno-muzyczny Domu Studenckiego: 
Agnieszk~ Chmielewsk~ (II IZ) - skrzypce; 
Tomasza Bartosiewicza (II Ey)- gitara; Mal
gorzat~Perwejnis (II IZ) - spiew, skrzypce; 
Piotra Jttdrusika (I M)- spiew; Patrycjtt Siu-

d~ (I IZ)- recytacje; Ann~ Bochenek (II IZ) 
- prowadzenie. 

W tej to atrnosferze glos zabral JM Rektor 
Andrzej Mulak, kt6ry skomplementowal or
ganizator6w wigilii i zlozyl wszystkim obec
nym serdeczne zyczenia. W podobnym tonie 
utrzymane bylo wyst~ienie wiceprezydenta 
miasta Walbrzycha Henryka Gol~biewskiego 
(nota bene absolwenta PWr) oraz przedstawi
cielki student6w Anny Bochenek. Szczeg61-
nie uhonorowani zostali emerytowani pracow
nicy Filii, kt6rzy zostali zaproszeni do wsp61-
nej fotografii z JM Rektorem. 

Wrttczenie przez czlonk6w zesporu (ubra
nych w pi~kne regionalne stroje) dostojnym 
gosciom plon~cych stroik6w, a wszystkim 
uczestnikom - oplatka dalo pocz~tek wsp61-
nym zyczeniom. Grupa zyczliwie nastawio
nych do siebie ludzi, po prostu jedna Wielka 
Filialna Rodzina skladala sobie nawzajem zy
czenia. 

Nie spos6b w tym miejscu nie wspomniec o 
naszych Sponsorach: Elzbiecie, Andrzeju i 
Marku Zibrowach, dzittki kt6rym wieczerza 
byla tak udana. 

Okolicznosciowe spiewniki ,Kolttd pol
skich" byly dla niekt6rych bardzo pomocne. 
Dzi~ki temu spiewali wszyscy- i starsi i m!o
dzi. Tak, tak spiewali wszyscy, a echo nioslo 
glos drugo i daleko, ze : 

,. ... w n~dznej szopie urodzony, 
il6b Mu za kolebk~ dano. 
C6ijest, czym byl otoczony? 
Bydlo, pasterze i siano. 
Ubodzy, was to spotkalo, 
witai: Go przed bogaczami! 
A Slowo cia/em si~ sta/o 
i mieszkalo mi~dzy nami". 

Rejleksje z wigilii w Filii PWr w Walbrzyc/w spi

sal odpowiedzialny za organizacj~ 

Optatek u Kardynata 

Janusz Bator 
kierownik DS-u 

W niedzieltt 3 stycznia 1999 przedstawicie
le srodowiska akademickiego przybyli na spo
tkanie oplatkowe z J.Em. Henrykiem Kardy
nalem Gulbinowiczem. 

Poprzedzilaje Msza Sw. celebrowana w ka
plicy Seminarium Duchownego. Podczas spo
tkania w imieniu pracownik6w uczelni prze
m6wil prof.dr hab. Andrzej Kubler, prorektor 
ds. nauki Akademii Medycznej. Wyst~il tez 
przewodnicz~cy KBN prof. Andrzej Wisz
niewski. Ze strony gospodarzy zabral glos 
duszpasterz akademicki ks. Tadeusz Reron, 
Kardynal podsumowal mijaj~cy rok. Zapropo
nowal tez, zeby z powodu coraz wie<kszej I icz
by os6b bior~cych udzial w spotkaniach prze
niesc msz~ do katedry. Goscie okazali si~jed
nak zwolennikami dotychczasowej formy spo
tkan. 

Z PWr byli obecni m.in.: JM Rektor z zoo~ 
prof. Zdanowski, dr W.Baranski, pani kwestor 
C.Palczak, dr hab. Janusz Biernat. (mw) 
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Studium Nauki Jwkow Obcych - nowe widoki 

Szanowni Paol.stwo, 

Swi~towanie Nowego Rokt.< to 

dziwny obyczaj. Sam fakt wycze•pa

nia si~ kartek w notatnik~o~ zwanym ka

lenda~zem nie powinien. nikogo skla

niac do podskakiwania w stol6wce 

p~acowniczej do bialego •ana. Swia

domosc1 :Z.e jes+esmy o eok s+a•si ni:Z. 

b~lismy, kiedy k~o~powalismy pop~zedni 

kalenda.-z, jest .-aczej powodem do 

sm"'tnej zadt.<my. :J\ mo:Z.e ktos sqdzi, 

:Z.e nowy bt.~d:Z.et b~dzie powodem do 

~adosci? Poniewaz jednak nikt nie 

c~cial p.-zyjqc naszego P'"'"ktt.< widze

nia, postanowilism}:' >'ozejezec sie w 

posz ... kiwanit.< wspanialych pe.-spek

~w 1"\a nadc~odzqcy eok. Wyb.-alismy 

w ~"" cel~o< 1"\owy balko"ik na szczy

cie St ... dit.<m Nat.<ki 3ez~k6w Obcych. 

No, .-zecz~wisciel Wa•to wejsc na 

najwy:Z.sze pietro. Teaktt.<jem~ to te.:Z. 

jako zapowiedz ... danego eokc,, w kt6-

"Y"' czeka nas wiele przez):'c, a 

zwlaszcza wybo•y do wszelkicf.. 

wladz w~bie.-alnycf.. ... czelni. Kampa

nia jt.~z sie zaczda i wlas"ie od Paol.

stwa zalezy za.-6wno >'ealizacja na

pi~tego kalenda.-za wybo.-czego, jak 

i wy"ik W)c'bo.-6w, a wiec to, jakicf.. 

p.-zedstawicieli bedziemy miec p.-zez 

najbli:Zsze lata. W czasach, gdy wla

dza w pewnym zak.-esie zeszla na 

wydzialy, kompete,.,cje wylonionych 

g•emi6w nie mogq bye nikom'"' obojet

ne. C~cemy ... tatwic Paol.stw ... t.<dzial 

w wybo.-ach p.-zez op«blikowanie do

kt.<ment6w IAczell"lial"lej Komisji Wy

bo•czej dzialajqcej pod p•zewodnic

twem p•of. Rysza.-da Ci~zqslewicza. 

Zyczymy milej lekt ... .-y. 

Redakcja 
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POSIEDZENIE 
KOLEGIUM REKTOROW 

z 

Ostatnie w minionym roku posiedzenie 
Kolegium Rektor6w Uczelni Wroclawia i 
Opola odbylo si~ 17 grudnia. Miejscem spo
tkania byl Papieski Fakultet Teologiczny. 
Byla to okazja do zyczen swill.tecznych, ale 
i om6wienia kilku biezll.cych spraw. 

• Gosciem rektor6w byl dyrektor ZOZ dla 
Szk6l Wyzszych lek.med. Andrzej Gawlik, 
kt6ry zreferowal problemy przemian struk
turalnych sluzby zdrowia. Poniewaz zasady 
funkcjonowania podleglej mu plac6wki nie 
byly jeszcze do konca znane, ustalono, ze 
w odpowiednim momencie udost~ni on 
czlonkom Kolegium pisemnll. ,instrukcj~" 
korzystania z opieki zdrowotnej . 

• Omawiano tez biznes plan przyszlego 
Festiwalu Nauki . 

• Udzielono poparcia idei budowy Osrod
ka dla Senior6w Wyzszych Uczelni Wrocla
wia (w zwill.zku ze staraniami inicjator6w o 
uzyskanie pozyczki bankowej). Kolegium 
,wskazuje na mozliwosc powolania przy 
Osrodku dla Senior6w dziennego oddzialu 
opiekunczo-leczniczego i rehabilitacyjne
go finansowanego z Kasy Chorych". 

DZI~KUJEMY ... 

W grudniu otrzymalismy zyczenia swill.
teczne i noworoczne od wielu czytelnik6w 
,Pryzmatu". Byli to m.in.: 

• prof. Janusz Mroczka z Katedry Metro
logii Elektronicznej i Fotonicznej, 

• dr hab.inz. Jerzy Swill.tek, prof. - Dzie
kan Wydzialu Informatyki i Zarzll.dzania 
PWr., 

• redakcja miesi~cznika studenckiego ,SE
MESTR", 

• redakcja miesi~cznika Akademii Wycho
wania Fizycznego we Wroclawiu ,Zycie 
Akademickie", 

• redakcja ,Gazety Wroclawskiej", 
• agencja reklamowa ,Korab". 
Serdecznie dzi~kujemy wszystkim Pan-

stwu za nadeslane zyczenia i wyrazy sym
patii. 

SYSTEM B 

Zarzll.d Kasy Zapomogowo-Poi:yczkowej 
przy PWr informuje wszystkich czlonk6w 
Funduszu Pomocy Kolezenskiej, ze podjll.l 
decyzj~ o wprowadzeniu od 1 stycznia 1999 
roku nowego systemu swiadczen FPK na
zwany "systemem B". 

Pol ega on na zadeklarowaniu nowej sktad-

M A T 
ki miesi~cznej w wysokosci I 0 zl, kt6ra 
umozliwi korzystanie z nast~pujll.cych 
swiadczen: 

• 1000 zl z tytulu urodzenia dziecka, 
• 500 zl z tytulu odprawy emerytalnej, 
• 500 zl z tytulu zgonu rodzic6w i tesci6w, 
• 2000 zl z tytulu zgonu wsp6lmalzonka 

lub dziecka b~dll.cego na utrzymaniu swiad
czeniobiorcy 

• 2500 zl z tytulu zgonu czlonka FPK. 
Osoby, kt6re chcll. przejsc na nowy sys

tem swiadczen proszone Sll. 0 zlozenie sto
sownej deklaracji osobiscie w sekretariacie 
PKZP (pok. 1 08A, bud. A-1) w godz. 10.00 
do 14.00. 

Jednoczesnie PKZP przypomina, ze pra
wo do korzystania ze swiadczen przyslugu
je czlonkowi, kt6ry oplaca reg;ulamie sktad
ki przez okres co najmniej : 

• 1 roku - w przypadku urodzin dziecka, 
• 5 !at - w przypadku swiadczenia emery

talnego, 
• 6 miesi~cy - w przypadku zgon6w. 
Zaleganie z oplatll. skladek FPK przez 3 

miesill.ce powoduje utrat~ praw czlonkow
skich i skreslenie z listy czlonk6w z uply
wem ostatniego dnia trzeciego miesill.ca. 

KASY FISKALNE 
NA POLITECHNICE WROCt.AWSKIEJ 

4.01.1999 r. J.M. Rektor prof. Andrzej 
Mulak wydal pismo informujll.ce, ze zgod
nie z art. 24 ust. 1 ustawy o podatku od to
war6w i uslug oraz o podatku akcyzowym 
(Dz.U. Nr 11 poz. 50 z dnia 8 stycznia 1993 
roku z p6zniejszymi zmianami) sprzedaz 
towar6w i swiadczenie uslug na rzecz os6b 
fizycznych nie prowadzll.cych dzialalnosci 
gospodarczej musi bye ewidencjonowane w 
kasie fiskalnej, a nie- jak bylo dotychczas 
- dokumentowane rachunkami uproszczo
nymi. 

Politechnika Wroclawska spelniajll.c wy-
magania ustawy zainstaluje kasy fiskalne w: 

• Kasie Gt6wnej uczelni, 
• Filiach w Walbrzychu i Jeleniej G6rze, 
• jednostkach Zaktadu Uslug Socjalnych, 
• domach studenckich, 
• hotelach asystenta. 
W zwill.zku z wprowadzeniem ewidencji 

przez kasy fiskalne jednostki organizacyjne 
uczelni nie b~dll. wystawiac rachunk6w 
uproszczonych, lecz dokument "Kasa przyj
mie" (w 3 egzemplarzach) na kwot~ doko
nywanej wplaty. Osoby dokonujll.ce zakupu 
otrzymajll. 2 egzemplarze dokurnentu KP, z 
kt6rym udadzll. si~ do Kasy Gt6wnej . Po-
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twierdzeniem wplaty b~dzie paragon kasy 
fiskalnej oraz oryginal dokumentu KP z ad
notacjll. "zaplacono got6wkll." i podpisem 
kasjerki . 

Zwrot wplaconej kwoty moze nastll.Pic 
jedynie pod warunkiem zwrotu paragonu 
fiskalnego. 

Kasa Gt6wna b~dzie przyjmowac wplaty 
przez kas~ fiskaln<t od 1 lutego 1999 r. Jed
nostki organizacyjne uczelni powinny wcze
sniej przygotowac formularze dokurnentu 
KP (mozna kupic gotowe druki samokopiu
jll.ce). 

ERRATA 

W listopadowym nurnerze ,Pryzmatu" 
przedstawilismy najnowsze publikacje Ofi
cyny Wydawniczej PWr. Omylkowo praca 
habilitacyjna Pana dr Aleksandra Zgrzywy 
,Ocena wydajnosci system6w informacyj
nych metodami kolejkowymi" zostala za
kwalifikowana do dzialu Ekonomii, a po
winna si~ znalezc w dziale lnformatyki . 

Za pomylk~ przepraszamy. 
Dzial Marketi11gu i Reklamy 
Ojicy11y Wydaw11iczej PWr. 

* * * 
W poprzednim nurnerze Chochlik drukar-

ski grasowal na 3 I, kolorowej stronie, wpro
wadzajll.c zam~t w numeracji i podpisachdo 
zdj~c. Serdecznie przepraszamy i ponizej 
zamieszczamy wlasciwe podpisy do dziw
nej numeracji. 

Podpisy do zdj~c ze strony 31 "Pryzma
tu" nr 113: 

I .Dostojne Prezydium. 
2.Prorektor L.Jankowski wr~cza Zlote Od

znaki PWr wojewodzie legnickiemu, prze
wodniczll.cej Sejmiku Samorzll.dowego i pre
zydentowi Legnicy. 

3.Prezydent Legnicy wr~cza list gratula
cyjny dyrektorowi Filii Henrykowi Barto
szewiczowi. 

4.Prof. S.Chanas wr~cza indeksy dokto
rantom zaocznych studi6w doktoranckich w 
Legnicy. 

S.Wojewoda legnicki W. Sagan odznacza 
zast~c~ dyrektora Filii ds. dydaktyki dr Jana 
Osinskiego (Srebmy Krzyz Zaslugi), Wie
slaw~ Kurowiak-Gt~bockll. (Zloty Krzyz 
Zaslugi) i Bozen~ Herod (Srebmy Krzyz 
Zaslugi). 

6.Dyrygent Maria Sycz kieruje pol<tczo
nym Ch6rem Nizszego Seminarium 
O.O.Franciszkan6w i Szkoly Podstawowej 
nr 1 w Legnicy 

6 bis i 7. Zaproszeni goscie 



styczen 1999 

z 
XXVII posiedzenie Senatu 

(17 .12.1998) 

§ 

Senat pozytywnie zaopiniowal mianowa
nia na stanowiska profesor6w nadzwyczaj
nych: dr hab. in:i. lreny Trzepierczynskiej 
(Wydz. Inzynierii Srodowiska) i dr bab. 
Krzysztofa Stempaka (Wydz. PPT). Po
nowne mianowania na stanowiska profeso
r6w nadzwyczajnych uzyskali : dr hab. in:i. 
Antoni Koziol (Wydz. Chemiczny), dr hab. 
inz. Walter Bartelmus (Wydz. G6miczy) . 

• Pozytywnie zaopiniowano wnioski o 
nagrodf( Prezesa Rady Ministr6w za prace 
doktorskie dr in:i. Pawla Bienkowskiego 
(Wydz. El-ki), dr ini:. Barbary Hnatkow
skiej i dr inz. Pawla Zielinskiego (oboje z 
Wydz. IZ). 

Prof. M.Hardygora bt:<d<~.ca czlonkiem 
komisji przyznaj<~.cej ww. nagrodf( zwr6cila 
sif( do dziekan6w o staranne przygotowy
wanie wniosk6w o nagrody, gdyz konkuren
cja jest duza, zwlaszcza w przypadku prac 
doktorskich (limit wiekowy kandydat6w: 30 
!at). Latwiejsza jest sytuacja w przypadku 
nagr6d za prace habilitacyjne (limit: 38lat). 
Wnioski musz'l. zostac zlozone do konca 
stycznia. Natomiastjeszcze jest czas na zglo
szenie kandydat6w do nagr6d za wybitne 
krajowe osiqgni~cia naukowo-techniczne, 
ktorych wdroienie przynioslo wymierne 
efekty ekonomiczne lub efekty spoleczne. W 
tym roku wyj<~.tkowo termin skladania: 31 
marca 1999 r! 

• PrzewodnicZ<\.CY Uczelnianej Komisji 
Wyborczej prof. R.Grzllslewicz przedsta
wil propozycje zmian statutu PWr w czf(sci 
dotycz'l.cej wybor6w (rozdzial V). Chodzi 
tu gl6wnie o usprawnienie procedur wybor
czych (przewodnicz<~.cym wydzialowego 
zebrania wyborczego jest przewodniCZ<\.CY 
UKW lub jego przedstawiciel) i wprowa
dzenie prezentacji kandydat6w na rektora 
bezposrednio po zamknif(ciu listy kandyda
t6w. Dodano drobne poprawki wynikaj'l.ce 
z doswiadczen poprzedniej kampanii. 

JM Rektor poinformowal, ze sklad UKW 
zostal uzupelniony o przedstawiciela stu
dent6w - Arkadiusza Schirmeisena (W-
7). Stwierdzil tez, ze: Komisja ds. Statutu i 
Regulamin6w ani "S" nie zglosila zastrze
zen, a ZNP mial2 uwagi stylistyczne. Prze
wodnicz<~.cy UKW zgodzil sif( z jedn<t z nich 
(§43 ust.2 p. l) . Senat zatwierdzil (54:0:0) 
zmiany Statutu w punktach: §43 ust.1, ust.2 
p.1, 2 i 8, ust.2 p.8, §44 ust. 7, §45 ust. 6, 7 
p.3, p. 4 (dodany), ust. 10 i ust. 11. 

• Prof. R.Grzll_s1ewicz przedstawil tez 
wnioski UKW o zatwierdzenie: 

- harmonogramu wybor6w na kadencjf( 
1999-2002, 

- liczby czlonk6w Uczelnianego Kole-

E N 
gium Elektor6w, 

- podzialu mandat6w UKE, 
- czasu i form prowadzenia kampanii 

wyborczej przez kandydat6w na stanowisko 
rektora . 

Senat przyj<tl te dokumenty w glosowa
niach (kolejno 54:0 :0, 54 :0 :0, 54 :0:0, 
53:0:1). 

• Senat omawial prowizorium budi:etowe 
na I kwartal b.r. Przedstawiony przez wla
dze Uczelni dokument zawiera projekt roz
dysponowania srodk6w finansowych r6w
nych czwartej czf(sci funduszu przyznane
go na 1998 rok. 

Prorektor ds. Nauki prof. J.Zdanowski 
stwierdzil, ze w styczniu podjf(ta zostanie 
na forum Senatu dyskusja o ksztalcie no
wego budzetu - st<td proponowane na sty
czen '99 dwa posiedzenia (14 i 21.1.). Rze
czywiste dane o budzecie uczelni na nowy 
rok bt:<d<t dostf(pne zapewne dopiero na po
cz<ttku II kwartalu . Do marca i tak potrwa 
obliczanie bilansu roku '98. 

Prorektor wyrazil pog1<td, ze stosowany 
w mijaj<tcym roku algorytm rozdzialu srod
k6w na fundusz osobowy nie najlepiej sif( 
sprawdzil i nalezy go ulepszyc. Wladze 
Uczelni chq w ten spos6b unikn'l.c koniecz
nosci uzupelniania budzet6w poszczeg61-
nych wydzial6w, kt6re maj<tnadmieme wy
datki. Rektor i tak odpowiada za calosc, a 
nie rna forma1nych mozliwosci wprowadze
nia np. zarz<tdu komisarycznego w jednost
ce, kt6ra zle gospodaruje. Mozna tylko za
wiesic premie, ale takie represje dotyczyly
by tylko jednej grupy pracownik6w. Korzy
sci tez bylyby niewielkie (5-8% w skali 
uczelni) . Mozna tez kontrolowac wydatki na 
godziny nadliczbowe. 

Pozostaje problem wyboru algorytmu po
dzialu srodk6w. Algorytm ministerialny (do
t<td stosowany na szczeblu PWr) rozdzielal 
"studenck'l. czf(sc" dotacji odpowiednio do 
ilosci student6w, przy czym studenci zaoczni 
byli liczeni ze wsp6lczynnikiem 0,3 , a dok
toranci - 5. Postuluje sif( skorygowanie po
trzeb w tym zakresie i przeniesienie pienif(
dzy nate cele do puli wydzialowej. W "czf(
sci pracowniczej" wydzialy otrzymywaly od 
70 do 96% funduszu osobowego. Proponu
je sif( wprowadzenie wsp6lczynnika prze
niesienia i dopasowanie przyznawanych 
kwot do potrzeb wydzial6w. Zaleca sif( dzie
kanom, by dbali o przenoszenie asystent6w 
na studia doktoranckie. 

Budzet rzeczowy musi bye robiony "od 
dolu". Zadaniem centralnego budzetu bf(
dzie przesunif(cie na place CZf(SCi srodk6w 
na badania. 

Senat zatwierdzil plan wydatk6w rzeczo
wych na I kwartal1999 roku (52 :0:2). 

• Dyrektor ZOZ dla Szk6l Wyzszych 

5 

T u 
lek.med. A.Gawlik zaprezentowal aktual
ne informacje o przyszlych zasadach funk
cjonowania jego plac6wki po reformie sys
temu sluzby zdrowia. (por. "Pryzmat" nr 
113). 

• JM Rektor przedstawil wniosek o przed
luzenie na nastf(pny rok uchwaly 230/16/96-
99 z 22.1.98 umozliwiaj'l.cej dodatkowe 
wyplacanie wynagrodzen ze srodk6w innych 
niz okreslonych artykulem 24 ust.1 p.1 Usta
wy o szkolnictwie wyiszym. 0 ile rozumie
my, nadal obowi<tzuje zasada, ze wzrost 
dochodu nie moze przekroczyc 70% rocz
nego wynagrodzenia zasadniczego pracow
nika. 

Prof. M.Hardygora stwierdzila, ze Ko
misja ds . Finansowania Badan Naukowych 
popiera wniosek. Senat zatwierdzil go 
(42 :0:1). 

• Prof. J .Koch przedstawil wniosek o 
poparcie ustalonej przez RW Mechaniczne
go wysokosci oplat za studia zaoczne na 
kierunku zarzqdzanie i iniynieria produk
cji (1 000 zl!semestr) i limitu przyjf(c na ten 
kierunek w semestrze letnim (80miejsc) . 
Senat poparl wniosek ( 41 :0: 1 ). 

• Wyrazono zgodf( (45:0:0) na przedsta
wion<tprzez dziekana Wydz. Mechaniczno
Energetycznego prof. M.Lecba propozycjf( 
podpisania umowy o wsp61pracy mif(dzy 
PWr a Uniwersytetem Technicznym w Clau
sthal (Niemcy). Prof. M.Hardygora popar
la wniosek. 

• Zaproszony na posiedzenie dr 
bab.R.Iwankiewicz, prof.PWr przedstawil 
propozycjf( wsp6lpracy PWr z University 
of the Witwatersrand w Johannesburgu 
(RPA). W 1998 roku bawil tam prof. A. We
ron , kt6ry podpisal wstf(pn<t deklaracjf( 
wsp61pracy w imieniu Centrum im. H.Ste
inhausa. Wiadomo, ze jest przygotowywa
na umowa mif(dzyrz<tdowa o wsp6lpracy 
naukowej obu kraj6w. Propozycjf( przyjf(to 
(45:0:0). 

• Senat zaaprobowal (43:0:0) propozycjf( 
zawarcia umowy o wsp6lpracy mif(dzy In
stytutem Techniki Mikrosystem6w PWr i 
dwoma belgijskimi osrodkami naukowymi : 
Limburgs Universitair Centrum oraz IMEC. 

• Prof. J.Sworakowski zlozyl interpela
cjf( w sprawie zasad dokumentowania pu
blikacji w BG PWr. Oddzial dokumentacji 
wymaga przedstawiania oryginalu czasopi
sma, co jest utrudnieniem, wyrazem braku 
zaufania do pracownik6w i ich zwierzchni
k6w oraz zachf(t'l. do publikowania w pi
smach nizszej rangi, ale dostf(pniejszych. 
Jest to jeszcze jeden przejaw rozwoju biu
rokracji, kt6ra trudy sprawozdawczosci 
przerzuca na pracownik6w naukowych. 

Nastf(pne posiedzenia Senatu: 14 i 21 
stycznia, godz. 14.00. (mk) 
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POMYSLNEGO NOWEGO ROKU! 

Ministerstwo Edukacji Narodowej przeslalo do Rady 016wnej 
informacj(( o projekcie przyszlorocznego budzetu w zakresie szkol
nictwa wyzszego z r6wnoczesn~ prosb~ o zaopiniowanie tego do
kumentu. Na wst((pie sformulowano gl6wne lezy, wytyczaj<l.ce kie
runki prac nad konstrukcj<l. budZetu. Wg autor6w: ,Podejmowana 
reforma systemu edukacji jest jednym z podstawowych ce16w pro
cesu przemian ustrojowych pailstwa". Moina by wi~tc przypusz
czac, ze celowi temu przypisane zostan11. okreslone priorytety, a przy
puszczenie to przeradza si~t niemaJ w pewnosc gdy autorzy stwier
dzajll.: ,Uznanie edukacji za wainy czynnik wzmacniania zdolno
sci prorozwojowych gospodarki kraju znalazlo wyraz w konstruk
cji budzetu paslwa, zwlaszcza w odniesieniu do szkolnictwa wy
:i:szego". W swietle tego stwierdzenia troch~ zaskakuj<l.Ce S<l. infor
macje zawarte w nast((pnych rozdzialach dokumentu. Z konstruk
cji budZetu wynika bowiem, ze naklady na edukacjtt_, mierzone ich 
udzialem w PKB, wynios~ 4,03% i zmalej'l o 0,06% w stosunku do 
r. 1998. Jednak:le, zdaniem autor6w, przewiduje si~t wzrost PKB o 
13,28%, a wi~tc nak!ady na edukacj(( wyrazone preliminowan'l kwot'l. 
24 mld. zl. wzrosnll. faktycznie o 11,47% w por6wnaniu z r. 1998. 
Oznacza to, i:e przy przewidywanej inflacji na poziomie 8,5 do 9% 
naklady te wzrosnct realnie o 2,5 do 3% i ten wzrost kojarzyc nalezy 

z zaloi:onym priorytetem. 
Z 24 mld.zl. planowanych na potrzeby edukacji blisko 19 mid. zl. 

przypada na oswiat(( i wychowanie. w por6wnaniu z r. 1998 kwota 
ta wzrosla o 9,9%, a wi~tc nie wiele witt.cej niz przewidywana infla
cja. Mozna wi~tc cieszyc si~, i:e wielka reforma systemu edukacji, 
kt6ra rna bye wdrai:ana jui: od 1 wrzesnia 1999 r. nie obci'l.Zy bu
dzetu pans twa znaczniejszyrni wydatkarni i wystarczy do jej wdro
:i:enia autentyczny entuzjazm nauczycielskich rzesz. W por6wna
niu z oswiat'l. i wychowaniem sytuacja finansowa szkolnictwa wy
i:szego ksztaltowac si~t btt.dzie wrtt.cz komfortowo. Zap!anowana 
kwota 5 mld.zt jest o 17,8% wyzsza nii: w roku 1998, co oznacza 
wzrost realnych naklad6w o ok. 8.6%. Powinno to witt.c z ogrom
nym nadrniarem zrekornpensowac wzrost koszt6w ksztalcenia, zwill.
zany z przewidywanym 7% wzrostem Iiczby student6w. 

Podobnie jak w latach ubieglych, od 1 kwietnia 1999 r. zaplano
wano podwyi:k~t uposazen pracownik6w uczelni panstwowych. Li
mit funduszu plac, przeznaczony na przeszeregowania, wyniesie 
133,9 mln.zl., co przy planowanyrn zatrudnieniu na poziomie 133,5 
tys. etat6w kalkulacyjnych umozliwi podwyi:szenie przeci~ttnego 
wynagrodzenia o kwot~t 111,4 zl, a w ujtt.ciu sredniorocznym o 83,6 
zJ. na jed en etat kalkulacyjny. Uposazenia wzrosn~t wi~tc srednio o 
8,5% co, bior~tc pod uwag(( zakladane obnizenie inflacji, pozwoli 
witt.kszosci pracownik6w uczelni utrzymac dotychczasowy standard 
i:yciowy. Przecitt.tne uposazenie miesitt.czne pracownik6w uczelni, 
obejmuj~tce wynagrodzenia osobowe wraz z podwyZk<t plac oraz 
wyplaty dodatkowych wynagrodzen rocznych, wzrosnie do 1 «420 
zt i btt.dzie zaledwie o 80 zl. nizsze od przecitt.tnej placy w przemy
sle. Srodki finansowe, przewidziane w budzecie na podwyzktt. plac 

wynios~tl28, 7 mln.zl. i stanowic btt.d'l. 96,1% prze

PROJEKT PLANU WYDATK6W BUDiETOWYCH NA 1999 R 
W DZJALE 81 "SZKOLNJCTWO WYisZE" 

znaczonego na ten eel lirnitu . Autorzy budi:etu 
uwazaj'l. bowiem, ze uczelnie powinny r6wniez 
zdobyc si~t na pewien wysilek i uzyskac brakuj<l.
ce srodki wlasnct przernyslnosci~t ze zr6del poza
budZetowych. 

OGOtEM 5.001.404 tys. zJ 
{lq_cznje z rezerwam celowym) 

Pozostate v.ydatkl 
pozaplaco....e 

859.810 tys. zl 

9,5% 
Stypendia 

474.384 tys. zl 

ZFSs 
162.960 tys. zl 

lnv.estycje 
298.236 tys. zl 

6,0% 

FUS i FP 
1.009.788 tys. zl 

Wynagrodzenia 
OSCll:>cMe 
2.040.348 tys. zl 

3,1% 

Dodatkm<.e 
v.ynagrodzenia 
roczne 
155.878 tys.zl 

Na stypendia studenckie skalkulowano kwottt. 
474,4 mln.zl., co oznacza wzrost w stosunku do r. 
1998 o 11,9%. W rezultacie, przy uwzgl~dnieniu 
przewidywanego wzrostu liczby student6w, a w 
tym r6wniei: stypendyst6w, kalkulacyjne srednio
miesi~tczne stypendium Uctcznie stypendia socjal
ne, za wyniki w nauce i specjalne dla os6b niepel
nosprawnych), wyplacane w skali 10 miesitt.cy w 
roku, ksztaltowac si~t b~tdzie na poziomie 165,4 
zl. i wzrosnie 0 5 zl. i 60 gr. (3,5%) w por6wnaniu 
z r. 1998. Tw6rcy budZetu maj'l. nad.ziej((, i:e za
spokoi to najniezbtt.dniejsze potrzeby student6w, 
szczeg6Jnie w aspekcie blisko 4,5 krotnego wzro
stu kwoty zaplanowanej (139,4 rnln.zl.) na zasila
nie budzetowe Funduszu Pozyczek i K.redyt6w 
Studenckich, ulokowanego w Banku Gospodar
stwa K.rajowego. 

Rada Gl6wna nie podzielila entuzjazrnu tw6r
c6w budzetu stwierdzaj~tc w uchwalonej opinii, 
ze przedstawiony projekt stanowi kontynuacj(( do-
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tychczasowej, wysoce niezadowalaj~tcej polityki pailstwa w odnie
sieniu do szkolnictwa wyzszego. Projekt budZetu, zdaniem Rady 
Gl6wnej, nie odpowiada wsp6lczesnemu postrzeganiu roli szkol
nictwa wyzszego w rozwoju kulturowyrn, cywilizacyjnym, spolecz
nym i ekonomicznym kraju. Nie uwzgl((dnia on w szczeg6lnosci 
znaczenia i funkcji szkolnictwa wyzszego w procesach transforma
cji gospodarki i wdrazania reform spolecznych. 

Czlonkowie Rady Gl6wnej skladaj~tc sobie po obradach trady
cyjne :lyczenia swi~tteczne i noworoczne mieli swiadomose, ze nad
chodz~tCY Nowy Rok, podobnie jak lata poprzednie, nie b((dzie po
myslny dla szkolnictwa wyzszego. Mieli r6wniez nieprzyjemne od
czucie, ze tak charakterystyczny dla opiniowanego dokumentu brak 
sp6jnosci mi((dzy zawart~t we wst((pnie retoryk14. i przyj((tymi p6z
niej rozstrzygni((ciami jest im juz sk~tds dobrze znany. 

ANTYKONCEPCJA 

Ministerstwo Edukacji Narodowej, indagowane coraz cz((sciej w 
sprawie nowej ustawy o szkolnictwie wyzszym, zacz((lo ostatnio 
rozpowszechniae nieautoryzowane oficjalnie opracowanie zatytu
lowane ,Projekt prawa o szkolnictwie wyzszym. Problemy kon
cepcyjne - pr6ba odpowiedzi". W opracowaniu tym sformulowano 
24 kluczowe, zdaniem autor6w, kwestie i p.rzedstawiono pogl~tdy 
MEN na spos6b ich rozwi~tzania. Najwi((cej miejsca poswi((cono 
koncepcji ciat kolegialnych na szczeblu centralnym, kt6re miatyby 
zastlijlie anachroniczn~t jui: i niewydoln~t Rad(( GJ6wn~t. Wedtug 
autor6w opracowania, dotychczasowe kompetencje Rady Gl6wnej 
nalezaloby podzielie mi((dzy Krajowy Senat Akadernicki (KSA) i 
Akademicktt Kornisj(( Akredytacyjntt (AKA). 

K.rajowy Senat Akademicki spclnialby rolf( wsp6ldzialajttcego z 
Ministrem, przedstawicielskiego organu szkolnictwa wyzszego. 
Czlonkowie tego organu rekrutowaliby sif( sposr6d urz((dujttcych 
rektor6w szk61 wyzszych i byliby wybierani przez poszczeg6lne 
konferencje rektor6w. Do zadail KSA nalezaloby: wskazywanie 
kierunk6w rozwoju szkolnictwa wyzszego, opiniowanie projekt6w 
akt6w normatywnych dotyczttcych szkolnictwa wyzszego i nauki, 
ustalanie kryteri6w podziatu srodk6w budZetowych porni((dzy szkoly 
wyzsze, wyra:lanie opinii w sprawach dotycz~tcych tworzenia, prze
ksztalcania i znoszenia szk61 wyzszych, wyra:lanie opinii w spra
wach przedstawianych przez Ministra lub inne organy pailstwowe 
oraz wlasnych opinii w sprawach dotycz~tcych szkolnictwa wyzszego 
i nauki. 

Akademicka Komisja Akredytacyjna bytaby w zalozeniu nieza
le:lnym organem spolecznosci akademickiej, a do jej zadail naleza
loby: ustalanie warunk6w tworzenia szk6l wy:lszych i ich jedno
stek zamiejscowych oraz warunk6w prowadzenia studi6w licen
cjackich, magisterskich i d~ktoranckich w szkolach wyzszych, usta
lanie listy kierunk6w studi6w, a tak:le wykazu dziedzin nauki i sztuki 
oraz dyscyplin naukowych i artystycznych, w zakresie kt6rych mogtt 
bye nadawane stopnie naukowe, udzielanie akredytacji do prowa
dzenia kierunku studi6w oraz nadawania stopni naukowych dokto
ra i doktora habilitowanego i wreszcie sprawowanie kontroli nad 
przestrzeganiem wymagail akredytacyjnych i jakoscitt nauczania. 

Przewidziano r6wniez pozostawienie dotychczasowej Centralnej 
Kornisji dis Tytulu Naukowego i Stopni Naukowych z tym jednak, 
ze zadania tej komisji ograniczalyby si(( do zatwierdzania uchwal 

rad naukowych w sprawach dotycz~tcych nadania stopnia doktora 
habilitowanego, ustalania procedury nadawania tytulu naukowego 
oraz przedkladania Prezydentowi RP wniosk6w o nadanie tego ty
tulu . 

Czlonkowie Rady Gl6wnej odniesli si(( z dui:ym zrozurnieniem 
do ministerialnych koncepcji zdaj~tc sobie w pelni sprawl(, ze po
dejmowanymi uchwalami i wyglaszanyrni opiniami mttcili cz((sto 
kolejnym rninistrom klarowny obraz otaczaj~tcej ich rzeczywisto
sci i przysparzali tym samym nie malo zbttdnych stres6w. 

KLINCZ 

Przepis art. 70 ust. 2 Konstytucji RP stanowi, ze nauka w szko
lach publicznych jest bezplatna. Ustawa moze jednak dopuscie 
swiadczenie niekt6rych uslug edukacyjnych przez publiczne szko
ly wyzsze za odplatnoscitt. Ten niejednoznaczny przepis budzi wie
le emocji wsr6d prawnik6w i ogromny niepok6j w sferach szkol
nictwa wyzszego. Ustawodawca, decyduj14.C si(( na powyzsze sfor
mulowanie chcial zapewne przypodobae si(( przyszlym wyborcom, 
a r6wnoczesnie w przypadku wygranych wybor6w pozostawie so
hie jakies pole manewru. 

Zgodnie z art. 23, ust. 2, pkt 2 obowi<l.ZUj!lcej dotychczas ustawy 
o szkolnictwie wy:lszym: ,Uczelnia moze uzyskiwae srodki finan
sowe z ( ... ) oplat za zaj((cia dydaktyczne, z wyl~tczeniem zaj((c dy
daktycznych na studiach dziennych w uczelniach pailstwowych, chy
ba ze Slt powtarzane z powodu niezadowalaj!lcych wynik6w w na
uce" . Wg opinii wi((kszosci prawnik6w przepis ten jest sprzeczny z 
Konstytucjtt pomijaj~tc jui: fakt, ze pobieranie oplat za z reguly gor
sze studia wieczorowe i zaoczne, przy zasadzie bezplatnosci stu
di6w dziennych, prowadzi do narastaj14.cych zjawisk patologicznych 
i nie powinno bye kontynuowane. Tymczasem zbliza si(( nieubla
ganie dzien 17 pazdziemika 1999 r., z kt6rym to dniem obowi!\_zu
jttce dotychczas ustawy powinny bye dostosowane do przepis6w 
zawartych w Konstytucji . 

Departament Nauki i Szkolnictwa Wyzszego wiedz!lc doskonale, 
ze oplaty za uslugi edukacyjne w niekt6rych uczelniach panstwo
wych stanowi14. ponad 50% ich budZetu i spodziewajttc si(( ogrom
nych zaburzen w funkcjonowaniu calego systemu pailstwowego 
szkolnictwa wyzszego z nadejsciem nowego roku akademickiego, 
przedstawil Ministrowi Edukacji Narodowej wielowariantowtt ana
liz(( rozwittzania nabrzmiewajttcego problemu dostosowania usta
wy o szkolnictwie wyzszym do przepis6w Konstytucji. Z analizy 
tej wynikaj14. trzy podstawowe warianty rozwittzaiJ. 

W wariancie I przewiduje si(( powszechne wprowadzenie niewiel
kich oplat za studia, przeznaczonych na dofinansowanie szczeg61-
ne kosztochlonnych uslug edukacyjnych, takichjak: cwiczenia la
boratoryjne, konwersatoria, lektoraty itp . Maksymalne stawki oplat 
bylyby corocznie ustalane przez Ministra i dostosowane do typu 
uczelni, a takze do kosztochlonnosci i atrakcyjnosci kierunku stu
di6w. W wariancie II studia licencjackie i pierwsze 3 lata jednoli
tych studi6w magisterskich, odbywanych po raz pierwszy w prze
pisowym terminie, bylyby bezplatne. Wysokose oplat za ostatnie 
lata studi6w magisterskich i za magisterskie studia uzupelniaj!\_ce 
ustalalby Minister, podobnie jak w wariancie I. Wariant III przewi-

Dokonczenie na stronie 8 
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duje pozostawienie obecnego, sprzecznego z Konstytucjlt rozwilt
zania. Rozwai:anie takiego wariantu oznacza jednak, i:e nie jest on 
bardziej sprzeczny z Konstytucjll od pozostalych lub, i:e wszystkie 
przedstawione warianty moglt zostac podwazone przez Trybunal 
Konstytucyjny. 

Najprostszym pozomie rozwiltzaniem byloby wprowadzenie do 
Konstytucji poprawki zmieniajllcej niefortunne sformulowanie. Nie 
wydaje si<;. jednak, aby kt6rekolwiek ze stronnictw politycznych 
zdecydowalo si<;. z inicjatywlt taklt wystl!Pic, a gdyby nawet wystlt
pilo, to zapewne inicjatywa ta nie uzyskalaby poparcia parlamentu. 
Trzeba wi<;.c b<;.dzie zdecydowac si<;. na jeden z proponowanych 
wariant6w, chocby tylko po to, aby sprowokowac Trybunal Kon
stytucyjny do przeci<;_cia w<;_zla, do kt6rego rozwiltzania zdrowy roz
Sltdekjui: nie wystarczy. 

NAMAZURY 

Do Rady Gl6wnej wplynltl projekt ustawy o utworzeniu Uniwer
sytetu w Olsztynie. Uniwersytet ten rna powstac w wyniku pollt
czenia si<;. olsztyt1skich uczelni : Ak.ademii Rolniczo-Technicznej im. 
Michala Oczapowskiego, Wyzszej Szkoly Pedagogicznej oraz War
minskiego lnstytutu Teologicznego, przy czym Instytut ten prze
ksztalcajllc si<;. w Wydzial Teologii uniwersytetu pozostawac b<;.
dzie nadal pod nadzorem wladz Kosciola Katolickiego w zakresie 
ustalonym przez statut uczelni. 

Trzy ll!CZl!Ce si<;. uczelnie zatrudniajll aktualnie na podstawie mia
nowania 335 samodzielnych pracownik6w naukowych, w tym 185 
os6b posiadajllcych tytul naukowy profesora, prowadz<i studia ma
gisterskie na 28 kierunkach oraz posiadajlt uprawnienia do nada
wania stopnia naukowego doktora w 10 dyscyplinach i stopnia na
ukowego doktora habilitowanego w 5 dyscyplinach. Tym samym, 
tworzony uniwersytet spemiac b<;.dzie z nadmiarem warunki okre
slone przez Rad<;. Gl6wnll dla tego typu uczelni . Postanowiono wi<;_c 
zwr6cic si<;. do senat6w Uniwersytetu Gdanskiego, Uniwersytetu 
Wroclawskiego i Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w Pozna
niu o przygotowanie stosownych opinii wraz z ewentualnlt reko
mendacjlt. Tak wiC(c, niebawem jui: haslo ,na Mazury!" kojarzyc 
sict bctdzie nie tylko z letnilt rekreacj!l, ale r6wniei: z podejmowa
niem studi6w uniwersyteckich. 

KOSZTOWNA RADA 

W zwiltzku z konczllcym sict rokiem Biuro Rady Gl6wnej sporzlt
dzilo roczny bilans koszt6w zwiltzanych z dzialalnoscilt Rady. Oka
zalo siC(, i:e koszty te wyniosly l<icznie 188.635 PLN, przy czym 
9.330 PLN wydano na stenografowanie posiedzen, 27.800 PLN na 
zamawiane opinie i ekspertyzy i ai: 151 .505 PLN na refundacjC( 
koszt6w delegacji. Zbulwersowani ponoszonymi przez MEN kosz
tami czlonkowie Rady postanowili przyjei:di:ac od nowego roku z 
wlasnymi spiworami i koczowac w obszemym hollu ministerial
nym, w otoczeniu kt6rego usytuowane Sltliczne toalety oraz sto
l6wka wydajltca wysokokaloryczne posilki. Wzruszony takltposta
Wlt Minister zadeklarowal ze swej strony zaanga:lowanie dodatko
wych pracownik6w ochrony, kt6rzy czuwaliby nad bezpieczenstwem 
odpoczywajltcych czlonk6w Rady oraz dodatkowego personelu 
porz1tdkowego, kt6ry po kai:dym biwaku doprowadzalby ministe
rialny holl do stanu poprzedniej swietnosci. Departamentowi Na
uki i Szkolnictwa Wyi:szego zlecono przeprowadzenie analizy kosz
t6w tego przedsictwzictcia. 

Dla ,Pryzmatu" opracowal 
prof. Andrzej Halas 
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Wiadomosc i z KB N 
Posiedzenie 

16 grudnia I 998 r. odbylo siC( posiedzenie Komitetu Badan Na
ukowych. Obradom przewodniczyl przewodnicZ'iCY KBN prof. 
Andrzej Wiszniewski . 

Komitet przystl!Pil do rozpatrzenia projektu uchwaly zmieniaj<~.
cej uchwalct w sprawie podzialu mictdzy komisje Komitetu i ich 
zespoly srodk6w finansowych na dzialalnosc ststutow<~. jednostek 
naukowych i badawczo-rozwojowych w 1998 roku . W wyniku dys
kusji przewodniczl!CY KBN postanowil wstrzymac wykonanie 
uchwaly Komisji Badan Podstawowych z 3 grudnia 1998 r. o zwictk
szeniu dotacji statutowej dla niekt6rych jednostek w przypadkach 
uzasadnionych szczeg61n<i sytuacj'i i poddal pod glosowanie swe 
veto (Komisja Badan Stosowanych rozpatrzyla w6wczas imiennie i 
zaakceptowala 3 wnioski na l<icZnll kwotct 195.000 zl., zas Komisja 
Badan Podstawowych zaakceptowala wszystkie zgloszone przez 
zespoly wnioski (41) na sum(( 7.008.000 zl.). Veto (przy trzech glo
sach wstrzymujltcych i jednym za) zostalo odrzucone. Po szczeg6-
lowej analizie zawetowanych wniosk6w KBN postanowil przyznac 
KBP 3.663.000 zl. Druga z referowanych przez Departament Ba
dan uchwal dotyczyla zwictkszenia srodk6w na finansowanie b<id:l 
dofinansowanie w 1998 roku inwestycji budowlanych i aparaturo
wych shii:'l.cych potrzebom badan naukowych (zmiana uchwaly z 
20 maja 1998 r.). Na inwestycje budowlane Komitet przyznal jed
nomyslnie dodatkowo 50.368 .730 zl., zwictkszaj'ic tym samym l<iCZ
n<~.pulct do kwoty 140.868.730 zl. , zas na inwestycje aparaturowe -
95 .743 .925 zl. (l<~.cznie w 1998 roku przyznano wictc 170.251 .925 
zl). 

Pozytywnie rozpatrzono - zreferowane przez Departament Sys
tem6w Informatycznych - odwolanie Instytutu Cicti:kiej Syntezy 
Organicznej i przydzielono mu 25.000 zl. na dofinansowanie bazy 
danych "Katalog ksilt:lek i czasopism biblioteki ICSO". 

Departament Prawny przedstawil informacjC( o projekcie zmiany 
ustawy o jednostkach badawczo-rozwojowych rozeslanym do 
uzgodnien mictdzyresortowych. Dokonanie zmian w ustawie jest 
niezbctdne, gdyz niekt6re przepisy wymagaj'i dostosowania do Kon
stytucji RP. Dotyczy to zwlaszcza upowaznien do wydawania ak
t6w normatywnych i przepis6w o postC(powaniu dyscyplinamym. 

Sekretarz Komitetu, Podsekretarz Stanu dr Jan KrzysztofFr<icko
wiak om6wil wnioski konsultacji,jakie PrzewodnicZ'iCY KBN prze
prowadzil na temat zalozen projekt6w zmiany ustawy o utworze
niu KBN oraz ustawowych rozwi'izan dotycz<~.cych panstwowego 
instytutu badawczego (PIB). Z 42 organ6w administracji panstwo
wej oraz organizacji spolecznych, do kt6rych wyslano prosby o 
uwagi, odpowiedz nadeszla z 22. Wsr6d nich 18 akceptowalo zalo
zenia, zas dwa stanowiska byly niejednoznaczne. Istotne zastrzeze
nia nadeslalo Prezydium Rady Gl6wnej Szkolnictwa Wyzszego oraz 
Rada Legislacyjna przy Prezesie Rady Ministr6w. W pierwszym 
przypadku zastrzezenie dotyczylo przede wszystkim umniejszania 
roli reprezentant6w swiata nauki w ksztaltowaniu polityki nauko
wej kraju, przy umocnieniu roli czynnik6w politycznych. Rada zas 
zaleca mozliwie WCiSk<i nowelizacjC( ustawy o utworzeniu KBN 
uwzglctdniaj'iC'i jedynie konieczne jej dostosowania do Konstytu
cji oraz podwaza zasadnosc powolywania PIB sugeruj'ic, ze ich rolct 
mog'ipelnic istniej<~.ce szkoly wyzsze i plac6wki naukowe PAN. Po 
dyskusji Komitet postanowil, ze wnioski zostanlt przeanalizowane 
ponownie na wsp6lnym posiedzeniu obu komisji. 

Nastctpnie podsekretarz stanu Malgorzata Kozlowska przedsta
wila informacjct o stanie srodk6w finansowych w dziale 77 - Na
uka w 1998 roku. 

Na zakonczenie obrad dr Jan Krzysztof Fr<ickowiak zapoznal 



styczen 1999 

Komitet z trescifl: deklaracji Prezydium Konferencji Rektor6w Aka
demickich Szk6t Polskich z 30 listopada 1998 r. poswi((conej inte
gracji Polski z Unifl: Europejskfl oraz z przebiegiem konferencji w 
Brukseli ''New Partners, New Opportunities" (14-15 grudnia 1998 
r.). Konferencja poswi((cona byla promocji 11 panstw zamierzajlt
cych przyst'!Pie do Pi1ttego Programu Ramowego Badaii i Rozwoju 
Unii Europejskiej (1999 + 2002). 

Kolejne posiedzenie Komitetu zaplanowano na 20 stycznia 1999 
roku. Zamykajflc posiedzenie prof. Andrzej Wiszniewski zlozyl 
zebranym zyczenia swifl:teczne i noworoczne. 

V Program Ramowy UE zatwierdzony ! 
Rada Ministr6w Unii Europejskiej przyj((la 22 grudnia 1998 r. 

wszystkie dokumenty potrzebne do uruchomienia V Programu Ra
mowego Badan, Rozwoju Technicznego i Prezentacji na lata 1998-
2002. Pierwsze konkursy (calls for proposals) w programach szcze
g6lowych zostan'l ogloszone w lutym i marcu 1999 r. 

Struktur(( calego V Programu Ramowego oraz podzial jego bu
di.etu (14,96 mid euro) na poszczeg6Jne programy i kluczowe ak
cje (key actions) moi.na zna1eze pod adresem: 

http:/ /apollo. cordis .lu/cordis-cgi/srchidadb ?CALLER= NEW
SADVANCEDSRCH&SRCH&QF _EN _RCN_A= 11851 &AC
TION=D 

Zaproszenie do skladania wnioskow o umieszcze
nie na Iiscie ekspertow oceniaj:i!cych propozycje 
dotycz:i!ce szczegolowych programow Pi:i!tego Ra
mowego Programu Unii Europejskiej 

W dniu 11 grudnia 1998 r. Komisja Europejska oglosila w Ofi
cjalnym Dzienniku Wsp61not Europejskich (Official Journal of the 
European Communities, Nr C 385 A) zaproszenie do skladania 
wniosk6w (call for applications) przez osoby zainteresowane udzia
lem w ocenie propozycji skladanych do program ow szczeg6lowych 
5PR. Pelny tekst za.proszenia, wraz ze wskaz6wkami dla wniosko
dawc6w i formularzem wniosku, dost~tpny jest pod adresem: 

http :1 lwww. cordis.! ulexpert-candidature/ 
Powyzsze dokumenty moi:na tei. uzyskae w Komisji Europejskiej 

pod adresem: 
European Commission 
DGXII - SDME 5/20 
Rue de Ia Loi 200 
B-l 049 Brussels 
Ze wzgh;du na fakt, iz formularz wymagany obecnie przez Komi

sj(( Europejsklt jest zna.cznie obszemiejszy nii. stosowany w celu 
wylonienia ekspert6w z kraj6w Europy Srodkowej i Wschodniej 
oceniajfl:cych propozycje w 4PR, osoby, kt6re zglosily do Komitetu 
Badan Naukowych ch((e udzialu w ocenie projekt6w w 5PR, Sflpro
szone o indywidualne zgloszenie swej kandydatury bezposrednio 
do Komisji Europejskiej. 

Wnioski zlozone przed I lutego 1999 roku b«_dlt uwzgl~tdnione 
przy tworzeniu grup ekspert6w oceniajflcych projekty, kt6re wply
ll'l w odpowiedzi na pierwsze call for proposals w kai.dym progra
mie szczeg61owym, natomiast wnioski zloi.one po tym terminie b<;_dfl: 
uwzgh,dnione w nast<;_pnych call for proposals. 

Zaproszenie do skladania wnioskow o dofinanso
wanie przygotowan do uczestnictwa w Programie 
Ramowym UE 

Komitet Badan Naukowych zaprasza do skladania wniosk6w o 
dofinansowanie prac przygotowawczych do przyszlego uczestnic
twa w realizacji V Programu Ramowego Badan i Rozwoju Tech
nicznego i Prezentacji Unii Europejskiej (5PR). Dofinansowanie 
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b~tdzie przyznawane w forrnie grant6w z funduszu programu PHA
RE SCI-TECH II. 

Granty Sltprzeznaczone na pokrycie koszt6w zwifl:zanych z przy
gotowaniem projekt6w do program6w szczeg6lowych 5PR: 

• analiz wst~tpnych, badan, test6w i innych dzialan majltcych na 
celu udokumentowanie mozliwosci wykonania zamierzonego pro
jektu w danym programie 5PR; 

• udzialu w organizowanych przez UE spotkaniach (konferen
cjach, warsztatach, dniach informacyjnych itp.) dotyczctcych pro
gramu, do kt6rego rna bye zloi.ony projekt; 

• poszukiwan pa.rtner6w w pailstwach czlonkowskich UE i pail.
stwach Europy Srodkowej i Wschodniej mogfl:cych uczestniczye w 
5PR; 

• przygotowania finalnej wersji projektu. 
Wysokose grantu wynosi r6wnowartose w PLN kwoty 2.000,-

EURO (ECU), a maksymalny czas jego realizacji- 6 miesi<;_cy. 
Wnioski przyjmowane b«_dll: od: 
• plac6wek Polskiej Akademii Nauk, 
• szk6f wyi.szych i ich jednostek organizacyjnych, 
• Polskiej Akademii Umiej<(tnosci, 
• jednostek badawczo-rozwojowych, 
• przedsi«_biorstw, fundacji i stowa.rzyszeit. 

W kategorii przedsi<(biorstw preferowane b«_d<t wnioski od ma
lych i srednich firm oraz od tych, kt6re nawictzaly jui. wsp6lprac<;_ z 
polsk~tinstytucjct naukowo-badawczlt (w takim przypadku do wnio
sku powinno bye dolctczone pisemne potwierdzenie przez instytu
cj<;_ naukowo-badawczfl faktu wsp6lpracy). 

Wnioski o przyznanie grantu muszct bye zloi.one do dnia lS lute-
go 1999r. (poniedzialek) do godz.12.00 

pod adresem: 
Komitet Badail Naukowych 
Departament Wsp6lpracy z Zagranic<t i Integracji Europejskiej 
ul. Wsp6lna l/3, 00-529 Wa.rszawa 

Wnioski muszlt bye sporz1tdzone zgodnie z wymaganiami przed
stawionymi we Wskaz6wkach dla Wnioskodawc6w. Wskaz6wki te 
zawieraj'l szczeg6lowe informacje na temat procedur i wa.runk6w 
uzyskania grantu oraz sposobu przygotowania wniosku, l<tcznie z 
formularzami. 

Mozna je znaleze w Intemecie na stronach KBN lub zwr6cie si<;_ 
listownie pod podany wyzej adres KBN z prosbfl o dostarczenie 
Wskaz6wek. Nalei:y w6wczas dolflczye kopert<( (rozmiar C4) za
adresowanlt zwrotnie, z naklejonym znaczkiem za 1,20 zl. 

Instytucje naukowo-badawcze, kt6re b«_d<t partnerami w projek
tach realizowanych w 5PR, moglt w razie potrzeby wyst'!Pic do KBN 
z wnioskiem o przyznanie dofinansowania z funduszu SPUB, zgod
nie z zasadami przedstawionymi na stronie KBN w WWW. 

Bal sylwestrowy 
Podobnie jak w ubieglych latach, bal sylwestrowy odbyl si<;_ w 

stol6wce pracowniczej . Dzi<;_ki staraniom organizator6w trudno bylo 
w niecodziennie udekorowanej sali rozpoznae znane wi~tkszosci 
pracownik6w wn<;_trze. Okolo 500 gosci witajltcych tam Nowy Rok 
1999 bawilo si<;_ w szampailskich nastroja.ch przy muzyce zespolu 
pracownik6w Operetki. Przygotowane przez personel stol6wki da
nia znalazly r6wniei. uznanie. Co prawda nie zaszczycil nas Jego 
Magnificencja Rektor, ale w jego zast<;_pstwie Prorektor ds. Og61-
nych dr Ludomir Jankowski ztoi.yl pracownikom zyczenia nowo
roczne. Wszyscy mamy nadziej<(, i.e przyszle bale, nie tylko sylwe
strowe, b«_d<t odbywae si<;_ w Auli, a by wi«ksza liczba pracownik6w 
miala szans~t uczestniczenia w takich imprezach. 

ZespOI Organizacyjny 
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Watne seminarium 

,Nauka i Technika w OECD" 
Komitet Badail Naukowych oraz Organizacja Wspolpracy Gospo

darczej i Rozwoju zorganizowaly seminarium ,Nauka i Technika 
w OECD". Odbylo si(( ono na Politechnice Warszawskiej 23 listo
pada ub.r. 

Uczestnikami seminarium byli: prof. Andrzej Wiszniewski, prze
wodnicz(lcy KBN, dr Stefan Michalowski, sekretarz wykonawczy 
Megascience Forum OECD, dyrektor Departamentu Wielostronnych 
Stosunk6w Gospodarczych w Ministerstwie Gospodarki Marek 
Wejtko, dyrektor Departamentu Wsp6lpracy z Zagraniq i lntegra
cji Europejskiej w KBN Marek K~pka, a takZe goscie z zagranicy: 
Heidi Kuusi, doradca w Min. Edukacji Finlandii oraz Jacky Bax, 
ekspert Min. Edukacji Kultury i Nauki Holandii. 

Polscy naukowcy podczas seminarium zaprezentowali udzial na
szego kraju w pracach grup roboczych OECD. Byli to czlonkowie 
podzespolu PO NAT Opiniodawczo-doradczego Zespolu ds. Wsp6l
pracy Naukowej i Naukowo- Technicznej z Zagranicq. W sklad pod
zespolu wchodz'!: prof. Tadeusz Luty (PWr), prof. Tomasz Twar
dowski (PAN), dr. Urszula Wajcen (KBN), prof. Andrzej Wierz
bicki (Inst. L'!cznosci), prof. Wladyslaw Wlosinski (PW) i prof. 
Andrzej K.Wroblewski (PW), przewodnicz(lcy. Przygotowali oni 
dokwnent ,Sugestie i uwagi dotycz'lce reform sektora nauki i tech
niki w Polsce (wnioski z raportu ekspert6w OECD)". 

Podsumowuj(lce wyst'!Pienie wyglosil prof. T.Luty. 
Ponizej zamieszczamy wspomniany tekst. 

SUGESTIE I UWAGI DOTYCZ_t\CE REFORM 
SEKTORA NAUKI I TECHNIKI W POLSCE 

(wnioski z raportu ekspert6w OECD) 

W roku 1995, kr6tko przed przyst(lpieniem Polski do Organizacji 
Wsp6lpracy Gospodarczej i Rozwoju (OECD), eksperci tej Orga
nizacji dokonali przegl'!du polityki naukowej i technicznej w Pol
sce. Raport ekspert6w byl przedmiotem dyskusji na spotkaniu Ko
mitetu ds. Polityki Naukowej (CSTP) OECD z Iiczn'l delegacj(l 
Polski, kt6rej przewodniczyl 6wczesny Przewodnicz(lcy Komitetu 
Badan Naukowych, wicepremier, Aleksander Luczak. W opinii 
wicepremiera, wyrazonej w czerwcu 1995 roku, raport ekspert6w 
OECD , ... pomoze w wyznaczeniu element6w wymagaj(lcych ko
niecznej poprawy, przyspieszy integracj(( Polski ze strukturami eu
ropejskimi oraz ulatwi przyj((cie Polski do OECD". 

Raport opublikowano w 1997 roku (wersja polska), a obecnie 
poddano dyskusji w gronie opiniodawczo-doradczego Zespolu do 
spraw Wsp6lpracy Naukowej i Naukowo-Technicznej z Zagraniq 
(PO NAT) w Komitecie Badan Naukowych. Celem ponizszych uwag 
i sugestiijest zainteresowanie politykow potrzebl! ustanowienia 
Iepszej i spojnej polityki naukowej i technicznej Polski. Zazna
czye nalezy, ze choe raport ekspert6w OECD opublikowano w roku 
1997, wi((kszose ponizszych sugestii byla znana politykom juz w 
roku 1995 i zawarta w Raporcie kmicowym Rady do spraw Nauki 
przy Prezydencie Lechu Wal(isie. W6wczas uwagi te zostaly zigno
rowane. Skutkiem tego obecnie opracowywane ustawy dotycz(lce 
szkolnictwa wyzszego, nauki oraz jednostek badawczo-rozwojo
wych cechuje brak wewn((trznej sp6jnosci i troski o wykorzystanie 
skromnego potencjalu naukowego naszego Kraju. Przedstawiamy 
nasze sugestie i uwagi z ufnosciq, ie postrw w sektorze nauki i edu
kacji w Polsce moina osiqgnqf: tylko przy wi(ikszym zainteresowa
niu polityk6w tymi sprawami. 

1. Naklady na nauk~ 

Wobec przyszlego czlonkostwa w Unii Europejskiej Polska jest 
zobowiqzana zwi(ikszye wydatki na naukfi i technikfi. Dalsze zwle-
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kanie ze wzrostem naklad6w spowoduje, ze Polska nie b((dzie w 
stanie wypelnie swych zobowi(lzan zwi(lzanych z integracj(l euro
pejsk'l, nie b((dzie w stanie korzystae w spos6b partnerski z dobro
dziejstw wsp61noty, a zatem nie stanie si~ r6wnorz((dnym partne
rem w Unii. Jest bardzo wazne, aby tw6rcy polityki dostrzegali przy
szle konsekwencje i choeby z tego powodu znajomose sytuacji w 
innych krajach wyrazona opiniami ekspert6w OECD winna bye 
potraktowana powaznie. Tworcy polityki naukowo-technicznej po
winni brae udzial w debatach rz(ldu nad budzetem, poslowie Komi
sji do spraw nauki i edukacji powinni miee swiadomose, o czym 
dyskutuj(l w rz(ldzie minister finans6w z przewodnicz(lcym KBN. 
Nauka i edukacja muszq bye postrzegane jako czynniki rozwoju 
ekonomicznego. Srodki na naukfi to inwestycje w przyszlose. 

Trzeba zrobie wiele dla poprawienia obrazu politycznego naukz~ 
by przygotowae grunt pod przeznaczenie wi(ikszych naklad6w na 
naukfi i technologi(i. Sugeruje si(( w tym celu powolanie Rady Na
uki i Techniki przy Premierze RP, kt6rej moglby przewodniczye 
premier. Dla uzyskania wyzszego finansowania, nalezy wprowa
dzie wskaZniki efektywnosci, uzale:i:nie finansowanie od osi(lga
nych wynik6w mierzonych wedle standard6w mi((dzynarodowych 
(system oceny efektywnosci instytucji badawczych jest juz bliski 
powszechnego wprowadzenia). Srodowiska naukowe musz(l wy
kazae, ze kwestia efektywnosci jest traktowana powaznie, co wy
tr'l.ci Ministerstwu Finans6w argumenty przeciwko zwi<:<kszaniu 
nakladow na nauk((. 

2. Status Komitetu Badan Naukowych 

Sugeruje si(i zrezygnowanie z formuly KBN jako instytucji sku
piajqcej czlonk6w wybieralnych przez srodowisko, przeksztalcenie 
w Ministerstwo ... Badan i Technologii ( dla przykladu). Ministerstwo 
zajmowaloby si(( planowaniem budzetu, formulowaniem wytycz
nych w sprawie realizacji budZetu, koordynacj'l i opracowywaniem 
polityki naukowo-technicznej. Najwa:i:niejszym zadaniem Minister
stwa byloby ( oczekiwane przez srodowiska naukowe) ustalenie prio
rytet6w dla nauki i techniki. 

Podzial budietu, gospodarowanie przyznanymifinansami pow in
no bye zdecentralizowane i powierzone wyspecjalizowanym agen
cjom. Moze to bye stymuluj(lce dla wsp6lpracy pomi((dzy instytu
cjami badawczymi, tworzenia wi<:<kszych program6w badawczych, 
minimalizuj(lc rozdrobnienie tematyczne. Uznaje si(( za szczeg61-
nie potrzebne przyznawanie grant6w instytucjom badawczym na 
realizacj(( skoordynowanych dzialaii badawczych (interdyscyplinar
nych) oraz oferuj(lcym programy doktorskie. Zaznaczmy, ze Usta
wa o utworzeniu KBN juz obecnie zezwala na przekazanie odpo
wiedzialnosci za przyznawanie grant6w agencjom lub towarzy
stwom naukowym. 

3. Ustroj szkolnictwa wyzszego 

Zaleca sifi podporzqdkowanie szk6l wyiszychjednemu resortowi 
oraz integrac}€ wqskotematycznych uczelni wyiszych w wi(iksze jed
nostki o profilu uniwersyteckim. W tej kwestii winny zapadae decy
zje polityczne, a tzw. konsultacja ze srodowiskiem winna bye ogra
niczona do minimum. Postuluje si(( zdecydowane ograniczenie Ji
czebnosci cial wybieralnych w uczelniach, a ich kompetencje nie 
powinny ingerowae w biez(lce zarz(ldzanie uczelniami. 

Poziom i rola mnoiqcych sifi prywatnych szk6l wyiszych wyma
ga zdecydowanego dzialania Ministerstwa Edukacji Narodowej. 
Mnoz(lce sitt lawinowo uczelnie prywatne uzyskuj'l sw6j status 
bez wzgl((du na to, ze stymuluj(l ,wieloetatowose" kadry, obniza
j(lc poziom calego szkolnictwa wyzszego. T(( kwesti(( trzeba roz
wi(lzywae w kontekscie zenuj(lco niskich pensji na uczelniach, a 
tak:i:e nale:i:y odrzucie zasad(( centralnie okreslanego poziomu plac. 
Scisla wsp6lpraca MEN z KBN jest niezb(idna dla wprowadzenia 
zmian systemu plac zaleinego od efekt6w pracy badawczej jako 
wainej cz(isci misji obu resort6w w sprawach gospodarowania za-
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sobami ludzkimi. Liczebnose kadry i wynagrodzenia powinny bye 
w gestii uczelni, decydujllcych o proporcji ,pensurn/badania". In
dywidualne granty KBN nie mogll bye traktowane ani przez Mini
sterstwo Finans6w, ani srodowiska naukowe jako jedyny spos6b 
podwyzszania pensji. 

Dla przeciwdzialania niskiej produktywnosci naukowej oraz wy
twarzajqcej si~ luki pokoleniowej niezb~dne jest zaostrzenie ure
gulowan prawnych. Zliberalizowane (czC(sto do absurdu) statuty 
uczelni (tez akademickich) sankcjonujll prawnie tworzenie luki 
pokoleniowej przez bezterminowe (w praktyce) zatrudnianie pra
cownik6w juz na etatach adiunkt6w. 

Bardzo waine jest formalne przyj~cie przez uczelnie akademic
kie tr6jstopniowego systemu studi6w wyiszych, wlqcznie ze studia
mi doktoranckimi. NiezbC(dna jest kontrola polityki naukowej i go
spodarowanie srodkami na badania naukowe na uczelniach. Nale
zy miee na uwadze niekorzystne tendencje do zle pojC(tego egalita
ryzmu. 

4. Jednostki badawczo-rozwojowe i PAN a wspieranie innowa
cyjnosci. 

Uwaia si~. ie poprawa innowacyjnosci gospodarki jest moiliwa 
dopiero, kiedy naklady budietowe na nauk~ i technik~ przekroczq 
0,5% PKB i b~dq rosly w latach nastfgmych. Jednoczesnie sprawa 
instytucjonalnych struktur wspierania innowacyjnosci gospodarki 
wymaga pilnych dzialan, wlllcznie z nowymi regulacjami prawny
mi. Opinia Zespolu Promocji i Rozwoju Nauki KBN, wskazuje na 
potrzeb~ wprowadzenia instytucji .,przedsi~biorstwa wyiszej uiy
tecznosci" oraz samorzqdowych Jzb Gospodarczych z prawami 
tworzenia i uiytkowania funduszy innowacyjnosci. 

Nalezy, jak siC( wydaje, poprowadzie energiczniej restrukturyza
cjC( jednostek badawczych, tworzllc instytuty panstwowe i nielicz
ne centra doskonalosci. Instytuty PAN powinny stanowie jeden z 
filar6w, na kt6rych powinien bye oparty nowy system naukowo
techniczny Kraju. Nalezy dllo:lye do wykorzystania ogromnego po
tencjalu dydaktycznego tych instytut6w do ksztalcenia, zwlaszcza 
na poziomie doktorslcim. W odniesieniu do instytut6w resortowych 
nalezy rozwazye mozliwose sprywatyzowania czC(sci z nich, prze
kazania przemyslowi jednostek uprawiajllcych wylllcznie dzialal
nose technicznll. Liczba instytut6w resortowych wspieranych finan
sowo wyll!CZnie przez KBN winna ulec zmniejszeniu, a wspierane 
winny bye te, w kt6rych finansowanie bC(dll zaangazowane odpo
wiednie resorty. 

Wobec og6lnoswiatowych trend6w do integracji ksztalcenia, ba
dan naukowych i wdroien, naleiy dqiyc do sp6jnego opracowania 
us taw dotyczqcych calosci systemu nauki i edukacji w Polsce. 

Naleiy doprowadzic do lepszego i scislejszego zwiqzku nauki z 
gospodarkq. Realizacja tego postulatu moie miec podstawowe zna
czenie nie tylko dla poprawy efektywnosci bad an, ale takie dla roz
woju technologicznego Kraju. Problem jest zlozony i wymaga wpro
wadzenia ulg podatkowych, preferowania badan szczeg61nie war
tosciowych, w tym interdyscyplinamych, organizowania ogniw 
posredniczllcych pomiC(dzy szkolami wyzszymi lub instytutami na
ukowymi a rynkiem w formie centr6w transferu technologii, par
k6w technologicznych, nowych przedsiC(biorstw podejmujllcych 
produkcjC( opartll na zaawansowanych technologiach. Dla opraco
wania Narodowego Systemu Innowacji konieczne jest zaangaio
wanie si~ rzqdu, a takie czynnik6w samorzqdowych, bank6w i szk6l 
wyiszych. Uwaza siC(, ze propozycje ulg podatkowychjako posred
niego instrumentu wspierania nauki skladane przez KBN Minister
stwu Finans6w Sll zbyt skromne. Bodzce podatkowe mogll bye r6z
norakie: premie za inwestowanie lub budowC( infrastruktury, ulgi 
podatkowe na licencje, na wydatki, na badania wykonywane we
wnlltrz firm lub zlecane przez nie na zewnlltrz. Istniejll takze inne 
instrumenty, takie jak programy wsp6lpracy miC(dzy naukll a prze-
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myslem (dla przygotowania do czlonkostwa w Unii Europejskiej, 
kt6ra wspiera raczej badania skierowane na pobudzenie konkuren
cyjnosci przemyslu niz na badania podstawowe). 

5. Wspolpraca mi~dzynarodowa 

Naleiy przyjqc, ie w nadchodzqcych latach, szczeg6lnie w Pol
sce, wsp6lpraca mi~dzynarodowa powinna bye czyms znacznie 
wainiejszym nii tylko dodatkiem do krajowego wysilku badawcze
go. Konieczne jest przygotowanie do uczestnictwa w mi~dzynaro
dowym wolnym rynku nauki, szczeg6lnie w Europejskim Obszarze 
Gospodarczym (Europejskie Stowarzyszenie Wolnego Handlu i Unia 
Europejska). Praca naukowca musi polegae na udziale w projek
tach miC(dzynarodowych, jak i w realizowaniu badan krajowych. 
Ma to powazne nastC(pstwa dla polityki naukowej i technicznej. 
Szkolenie personelu, profesor6w i student6w musi dotyczye uczest
nictwa w projektach miC(dzynarodowych, co jest problemem orga
nizacyjnym, a nie naukowym. Ponadto zarzlldzanie wszystkimi in
stytucjami musi uwzgiC(dniae miC(dzynarodowy sukces w promocji 
nauki i polityki kadrowej, musi polegae na stworzeniu organizacji, 
kt6ra umozliwi polskim uczonym uczestniczenie w programach 
miC(dzynarodowych i musi odpowiednio do tego celu dostosowae 
finansowanie . Priorytety badawcze muszll zachowywae r6wnowa
gC( pomiC(dzy priorytetami krajowymi i priorytetami program6w 
miC(dzynarodowych. KBN powinien dokonac krytycznego przeglq
du istniejqcych um6w mi~dzynarodowych w sprawach wsp6lpracy 
naukowo-technicznej pod kqtem dotychczasowych doswiadczen oraz 
priorytet6w badawczych. 

W zakonczeniu stwierdzie nalezy, ze podobnie jak eksperci OECD, 
czlonkowie Zespolu PO NAT nie mogll orzekae, co jest w naszym 
Kraju politycznie wykonalne, a co nie, lecz wierzymy, ze jesli na
sze sugestie majll sens, wladze Kraju powinny usilnie pracowae, 
a by uczynie je wykonalnymi. 

Warszawa, 2 paidziemika 1998 r. 

Rada ds. Badail ~ Wykorzystania 
Odnawialnych Zr6del Energii 

prz.y Fundacji Rozwoju Politechniki Wroclawskiej 

zaprasza na 

PIERWSZE SEMINARIUM 

Na wstC(pie 
Dyrektor Generalny Energetyki I stopnia, 

MGR INZ. SLAWOMIR I<.RYSTEK 

wyglosi kr6tkll informacjC( pt. 
,Sytuacja energetyczna w Polsce". 

NastC(pnie 
DR HAB.!NZ. MIECZYSLAW MIECZYNSKl PROF.NDZW. PWR 

wyglosi kr6tki referat programowy pt. 
,Odnawialne zrodla energii" 

oraz 
DR !NZ. MAREK REKSA 

wyglosi referat 
,Charakterystyka 

i mo:iliwosci wykorzystania biopaliw". 

Seminarium odbC(dzie siC( 

26 stycznia 1999 r. o godz. 1000 w sali 241 A-1, 
Politechnika Wroclawska, 
ffYbrzeie Wyspianskiego 27. 

Dyrektor Fundacji Przewodniczqcy Rady 
Dr M.Koz/owski Prof. M.Mieczytiski 
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BORY 
organ6w jednoosobowych i kolegialnych 

na Politechnice Wroclawskiej 

Zarz:tdzenie wewn\!trzne 36/98 
z dnia 28.12.1998 r. 

w sprawie wybor6w organ6w jednoosobowych i kolegialnych na 
Politechnice Wroclawskiej na kadencj~ 1999-;- 2002. 

1. Senat Politechniki Wroclawskiej na posiedzeniu w dniu 17 grud-
nia 1998 r. podj~tl uchwaly dotycz~tce : 

• zatwierdzenia harmonogramu wybor6w na kadencjt( 1999-2002, 
• liczby czlonk6w Uczelnianego Kolegium Elektor6w, 
• podzialu mandat6w w Uczelnianym Kolegium Elektor6w, 
• formy i czasu prowadzenia kampanii wyborczej przez kandyda-

t6w na stanowisko rektora, 
• zmian do Statutu PWr. w czt(sci wyborczej (rozdz. V). 
Dokumenty te stanowi~t zal~tczniki do niniejszego ZarZ<tdzenia. 
2. Wybory przeprowadzajct komisje wyborcze powolane w trybie 

§ 42 Statutu Politechniki Wroclawskiej. 
3. Nadz6r nad przebiegiem wybor6w sprawuje Uczelniana Ko-

misja Wyborcza w nastt(pujctcyrn skladzie: 
• prof. Ryszard Grzcts1ewicz (W -11, 1-18) - przewodnicz~tcy, 

• prof. Stefan Chanas (W-8, 1-23), 
• dr Tomasz Nowakowski (W -10, 1-16), 
• mgr inz. Jacek Luczynski (W-3, 1-27), 
• Arkadiusz Schirmeisen (student W-7), 
• mgr Alicja Samotyk (Sekretariat Uczelni). 

Prof. Andnej Mulak 

Terminarz wybor6w na Politechnice Wroclawskiej 

1. Narada: 
• przedstawicieli komisji wyborczych 13.01.1999 r., 
• os6b odpowiedzia1nych za wybory w okrt(gu 14.01.1999 r. 
2. Wydzialowe zebrania konsu1tacyjne profesor6w, docent6w i 

doktor6w habilitowanych (§ 45 ust. 2) 11.01-22.01.1999 r. 
3. Rozmowy przewodnicz~tcego UKW z kandydatami 25.01-

5.02.1999 r. 
4. Zebrania wyborcze pracownik6w nie bt<d~tcych nauczycielami 

akademickimi w okrt<gach wyborczych w celu wyboru delegat6w 
na uczelniane zebranie wyborcze (§ 44 ust. 6) 25.01-19.02.1999 r. 

5. Wydzialowe zebrania nauczycieli akademickich w celu wybo-
ru czlonk6w Uczelnianego Kolegium Elektor6w sposr6d: 

• profesor6w i doktor6w habilitowanych, 
• pozostalych nauczycieli akademickich 18.02-26.02.1999 r. 
6. Uczelniane zebranie nauczycieli akademickich jednostek mi((

dzywydzialowych (Studium Nauki 1t(zyk6w Obcych i Studium 
Wychowania Fizycznego i Sportu) w celu wyboru czlonk6w Uczel
nianego Kolegium Elektor6w 18.02-26.02.1999 r. 

7. Wydzialowe zebrania student6w w ce1u wyboru ich przedsta
wicie1i w Uczelnianym Ko1egium Elektor6w, Senacie i radach wy
dzial6w (§ 43 ust. 1) 18.02-26.02.1999 r. 

8. Og61nouczelniane zebranie de1egat6w pracownik6w nie bt<dll
cych nauczycielami akademickimi w celu wyboru ich przedstawi
cieli w Ucze1nianym Ko legium Elektor6w i Senacie 22.02-
26.02.1999 r. 

9. Posiedzenia Uczelnianego Kolegium E1ektor6w w celu wybo
ru Rektora 5.03.1999 r., 12.03 .1999 r. 

10. Zebranie przedstawicieli student6w w Uczelnianym Kolegium 
E1ektor6w w sprawie wyboru prorektora, kt6remu zakres obowi<tZ
k6w przypisuje sprawy studenckie (§ 46 ust. 2) 15.03-19.03.1999 r. 

na kadencjQ 1999 + 2002 

I I . Posiedzenie Uczelnianego Kolegium Elektor6w w celu wy
boru prorektor6w (§ 46) 22.03.1999 r. 

12. Wydzialowe zebrania pozostalych nauczycieli akademickich w 
celu wyboru ich przedstawicieli w radach wydzial6w (§ 44 ust. 4) 
25.02-12.03 .1999 r. 

13. Wydzialowe zebrania pracownik6w nie bt<dctcych nauczycie
lami akademickimi w celu wyboru ich przedstawicieli w radach 
wydzial6w (§ 44 ust. 8) 25.02-12.03.1999 r. 

14. Posiedzenia rad wydzial6w w ce1u wyboru dziekan6w (§ 47) 
24.03-30.03.1999 r. 

15. Zebrania przedstawicieli student6w w radach wydzial6w w 
sprawie wyboru prodziekan6w, kt6rym zakres obowi~tzk6w przypi
suje sprawy studenckie (§ 48 ust. 3) 8.04-14.04.1999 r. 

16. Posiedzenia rad wydzial6w w ce1u wyboru prodziekan6w (§ 
48) 15.04-22.04.1999 r. 

17. Instytutowe zebrania pozostalych nauczycieli akademickich 
w celu wyboru ich przedstawicie1i w radach naukowych instytut6w 
(§ 44 ust. 5) 8.04-16,04.1999 r. 

18 . Instytutowe zebrania pracownik6w nie bt<dllcych nauczycie-
1ami akademickimi w ce1u wyboru ich przedstawicieli do rad na
ukowych instytut6w (§ 44 ust. 7) 8.04-16.04.1999 r. 

19. Posiedzenia rad naukowych instytut6w w celu wyboru dyrek
tora instytutu (§ 49) 26.04-30.04.1999 r. 

20. Wydzialowe zebrania profcsor6w i doktor6w habilitowanych w 
celu wyboru ich przedstawicie1i w Senacie (§ 44 ust. I) 4.05.1999 r. 

21. Wydzialowe zebrania pozostatych nauczycieli akademickich 
w celu wyboru ich przedstawicieli w senacie (§ 44 ust. 1) 4.05-
14.05.1999 r. 

22. Posiedzenia rad naukowych instytut6w w celu wyboru za
stt(pc6w dyrektora instytutu (§50) 5.05-14.05 .1999 r. 

23 . Wydzialowe zebrania nauczycieli akademickich nie posiada
j~tcych tytulu naukowego ani stopnia doktora habilitowanego w celu 
wyboru delegat6w na wybory posrednie elektor6w do Rady Gl6w
nej Szkolnictwa Wyzszego 4.05-14.05 .1999 r. 

24. Og6lnouczelniane zebranie nauczycieli akademickich posia
daj~tcych tytul naukowy lub stopien naukowy doktora habilitowa
nego w celu wyboru elektor6w do Rady Gl6wnej Szkolnictwa Wy
zszego I7 .05-21.05.1999 r. 

25. Og6lnouczelniane zebranie de1egat6w nauczycieli akademic
kich nie posiadaj~tcych tytulu naukowego ani stopnia doktora habi-
1itowanego w celu wyboru elektor6w do Rady Gl6wnej Szkolnic
twa Wyzszego 17.05-21.05.1999 r. 

26. Wybory czlonk6w Rady Biblioteczncj 24.05-28.05.1999 r. 
Wydzialowe i instytutowe komisje wyborcze informujll Uczelnia

Dll Komisjt( WyborcZ<t na dwa dni przed terminem zebrania wybor
czego o jego zwolaniu i w ci<tgu trzech dni po zebraniu lub posiedze
niu wyborczym albo po terminie zbierania glos6w systemem urno
wym przekazujll dokumenty wyborcze do Sekretariatu Uczelni. 

Sklad liczbowy Ucze1nianego Ko1egium Elektor6w 

• L~tcznie 220 os6b: 
• grupa I: 110 przedstawicieli nauczycieli akademickich posiadajll

cych tytul profesora lub stopien naukowy doktora habilitowanego, 
• grupa II: 47 przedstawicieli pozostalych nauczycieli akademic

kich, 
• grupa III: 44 przedstawicieli student6w, 
• grupa IV: 19 przedstawicieli pracownik6w nie bt<d~tcych nauczy

cielami akademickimi, wybieranych na uczelnianym zebraniu wy-
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borczym delegat6w (wybranych w okrl(gach wyborczych). 

Podzial mandatow proporcjonalnie do liczby osob w grupie 

_YfJ!_dzial Liczba mandat6w 

Grue_a I Grue_a II Grue_a III 

Architektury 8 4 3 
Bud.L~d.i Wod. 8 4 5 
Chemiczny 19 4 3 
Elektroniki 15 7 9 
Elektryczny 10 3 3 
G6miczy 4 1 2 
Inzynieria Srodowiska 5 2 4 
Inf.i Zarz~dzania 10 6* 6 
Mech. -Energetyczny 5 2 2 
Mechaniczny 13 5 5 
PPT 13 5 2 
Studium Nauki JO 0 3 0 
Stud.WFiS 0 0 
Razem 111 47 44 

* -Ra.Zemz-pracownikami Biblioteki Gl6wnej 

Przedstawiamy Panstwu dokumenty, kt6re s~ niezbt(dn~ podsta
wq_ rozpoczt(cia akcji wyborczej na uczelni. 

Tym razem system wyborczy nie ulegl istotnym zmianom. Wpro
wadzono natomiast korekty majq_c~ na celu usprawnienie zebran 
wyborczych. 

1 . Przewodnicz~cy komisj i wyborczej lub jego przedstawiciel bt(
dzie m6gl sam przewodniczyc zebraniu wyborczemu, co skr6ci 
posiedzenie i ograniczy mozliwosc popelnienia blt(d6w procedu
ralnych. 

2. Wybory czlonk6w Senatu nast~i~po wybor6w wladz instytu-
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Czas i formy prowadzenia kampanii wyborczej przez kandy
datow na stanowisko Rektora 

Czas prowadzenia kampanii: 

• dla kandydat6w wylonionych w wyniku konsultacji (§ 45 ust. 2 
Statutu): 8 lutego 1999 r.- 12 marca 1999 r.; 

• dla kandydat6w zgloszonych w trybie (§ 45 ust. 7 pkt. 2 Statu
tu): 5 marca 1999 r.- 12 marca 1999 r. 

Formy prowadzenia kampanii: 

1. Zebrania z pracownikami i studentami Politechniki Wrodaw
skiej po uzgodnieniu pomieszczen i czasu z dyrektorem ds. admi
nistracyjnych uczelni . 

2. Publikowanie zamierzen i program6w w specjalnym wydaniu 
pis rna informacyjnego ,Pryzmat". 

3. Ogloszenia i informacje umieszczone w specjalnie wydzielo
nej gablocie uczelnianej i ewentualnie gablotach wydzialowych i 
instytutowych. 

Powyzsze nie wyklucza prowadzenia kampanii na rzecz kandy
dat6w przez zwi~zki i stowarzyszenia dzialaj~ce na uczelni. 

t6w, co ograniczyc rna skalt( wybor6w uzupelniaj~cych, 
3. Wybory rektorskie bt(dq_ dawaly kandydatom wit(cej szans 

do prezentacji program6w wyborczych, gdyzjuz posiedzenie za
twierdzaj~ce list(( kandydat6w (5 marca) bt(dzie okazj~ do wy
st~ien programowych. Przewidziano tez, podobnie jak w ostat
niej kampanii, specjalny numer "Pryzmatu" poswit(cony kandy
datom. 

Juz dzis zacht(camy PT Kandydat6w, zeby wzit(li to pod uwagt(. 
Mamy nadziejt(, ze do dyskusji o potrzebach i priorytetach wl~

cz~ sit( r6wniez osoby niekandydujq_ce w wyborach.(mk) 

. 

• 
Fundacja Rozwoju Politechniki 

Centrum Ksztalcenia U stawicznego 
• Dobra wiadomosc dla pechowcow 

Jesli nie powiodlo Ci si~ na pierwszym semestrze studi6w, my Ci~ nie opuszczamy- masz 
nowll szans~ kontynuowania edukacji. 

Akademicka Szkota Umiej~tnosci pod patronatem Politechniki Wroclawskiej oglasza nowy 
nab6r na semestr letni. Aktualnie prowadzone Sl\: zaj~cia na kierunkach: 

• diagnostyka samochodowa, 
• multimedialne techniki komputerowe, 
• technika biurowa w mi~dzynarodowym przedsi((biorstwie, 
• technika dokumentacji projektowej w architekturze z elementami konserwacji zabytk6w. 

ASU jest policealnll szkolll niepublicznll, dajllq szans~ kontynuowania edukacji naPoli
technice Wroclawskiej. Przyjdz lub zadzwon do ASU po komplet informacji. 

Nowy nab6r -luty 1999 r. 

Adres: ul. Szymanowskiego 7, Wroclaw, 
tel. 348-42-30, 348-32-38 
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Nie wszyscy zainteresowani wiedzq, Jakie moiliwosci edukacyjne 
oferuje nasze Studium Nauki J£<zyk6w Obcych. Kadra Studium spo
tyka si~ z wieloma pytaniami ze strony pracownik6w i student6w. 
Wroclawskie madia tei ad czasu do czasu starajq si~ poruszyc ten 
temat. Dlatego przedstawiamy poniiszq skondensowanq informa
c}£<. 

KURSY J~ZYK6W OBCYCH 
DLA STUDENT6W 

Studium Nauki J<;.zyk6w Obcych PWr oferuje kursy z siedmiu 
jt(zyk6w: 

• angielskiego, 
• francuskiego, 
• hiszpanskiego, 
• niemieckiego, 
• rosyjskiego, 
• szwedzkiego, 
• wloskiego. 
Kai.dy student Politechniki Wroclawskiej rna do dyspozycji 240 

godzin, kt6re moze przeznaczyc w ca!osci lub w czt(sci na nauk<;. 
j~zyk6w obcych. 

Kursy prowadzone Sl! na trzech poziomach: 
• pocz'l_tkowym: Pl - semestr pierwszy; P2 - semestr drugi z eg

zaminem, 
• sredniozaawansowanym: S 1 - semestr pierwszy; S2 - semestr 

drugi z egzaminem, 
• zaawansowanym: Zl - semeslr pierwszy; Z2 - semestr drugi z 

egzaminem. 
Naukt(jt(zyk6w mozna rozpocz'l_c na dowolnym poziomie, r6w

niez na poziomach P2, S2, Z2, ito zar6wno w semestrze zimowym, 
jak i letnim. 

0 wyborze poziomu decyduje student oceniaj'l_c swoje umie
jt(tnosci i wiadomosci ze szkoly sredniej. Ulatwi'l. to nast~uj'l_ce 
wskaz6wki: 

Pl - (pocz<ttkowa, semestr 1) jest przeznaczona dla student6w o 
zerowych wiadomosciach o danym jt(zyku. 

P2 - (pocz<tlkowa, semestr 2) jest przeznaczona dla student6w, 
kt6rzy znaj'l_ zasady pisania i czytania w jt(zyku obcym, umiej'l_ sit( 
przedstawic i znaj<t kilka zwrot6w w sytuacjach codziennych. 

S I - (sredniozaawansowana, semestr 1) jest przeznaczona dla tych, 
kt6rzy przeszli przez szkol« sredni'l. Iub kursy j~zykowe. Student, 
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kt6ry wybierze ten poziom, powinien znac podstawy gramatyki i 
umiec porozumiewac si~ w prostych sytuacjach. 

S2 - (sredniozaawansowana, semestr 2) przewidziana jest dla 
tych, kt6rzy w szkole sredniej lub na kursach przeszli przez pro
gram szerszy nii. podstawowy. 

Zl - (zaawansowana, semestr 1) dla m6wi'l,cych swobodniej w 
j~zyku obcym. Student moze w tej grupie skorygowac bl~dy w 
m6wieniu i uzupelnic braki w wiadomosciach gramatycznych. 

Z2 - (zaawansowana, semestr 2) jest przeznaczona dla znaj<tcych 
j<;.zyk og6Jny. Student moze poszerzyc swoje wiadomosci na temat 
jt(zyka specjalistycznego. 

Kai.dy student obowi<~.zany jest zdac dwa egzaminy z jt(zyk6w 
obcych, w tym przynajmniej jeden na poziomie srednim lub za
awansowanym. 

Zeby zdac egzamin zj~zyka obcego, moi.na obrac jeden z nastt(
puj'l_cych wariant6w: 

I. Wykorzystac pelen limit godzin przeznaczonych na naukt( jt(
zyk6w obcych i ucz((szczac na lektorat przechodz'l_c przez wybrane 
poziomy. Kazdy semestr oznacza w6wczas 60 wykorzystanych go
dzin, 

2. Rozpocz<t6 naukt( jednego jt(zyka obcego na poziomach P2, 
S2 lub Z2 z egzaminem, a zaoszczt(dzone godziny przeznaczyc na 
naukt( inn ego j~zyka obcego w zwit(kszonym wymiarze. 

Przykladowa kombinacja: 
j((zyk francuski - lektorat na poziomie S2 (egz.) = 60 godzin, 
jt(zyk angielski- lektorat na poziomach Pl, P2 i Sl (przez trzy 

kolejne semestry) = 180 godzin 
- wykorzystano 240 godzin 
3. Zrezygnowac z czt(sci godzin nie uczt(szczaj'l,c na Iektorat i po 

oszacowaniu swoich wiadomosci zdawac egzamin na wybranym 
poziomie w trybie ekstemistycznym. 

Student nie musi wi~c wykorzystywac pelnego limilu 240 godzin. 
Musi natomiast wykazac siC( dwoma egzaminami z j~zyka obcego, 
w tym tylko jeden moi.e bye na poziomie podstawowym. 

Student moi.e zrezygnowa6 z ucz~szczania na lektorat i zdac eg
zamin ekslernistycznie na dowolnym poziomie. Egzamin taki zda
je sit( w sesji zimowej lub letniej . Poziom egzaminu odpowiada 
poziomowi egzamin6w po kursach j((zykowych i jest zgodny z obo
wi<~.zuj1j.cym programem nauczania . lnformacje dotycz'l_ce termin6w 
i zasad egzamin6w podane S'!. do wiadomosci w budynku H-4 na 
pocz11.tku kazdego semeslru. Do egzaminu ekstemistycznego mog'l 
przystijpic studenci od drugiego roku studi6w. 0 

Drodzy Studenci! 
To jest kierownik SNJO, 
mgr Marian Gorecki 

A to dr Boguslaw Szymanski z MEN. 

Ci paristwo budowali, projektowali i nadzorowali dla Was, 
a tymczasem sciany juz nadajq_ si~ do renowacji! 

Czuwa nad Wami z Warszawy 

A to jest biblioteka SNJO. 
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SKOK do D-6 
Jak zapowiadalismy 

wczesniej (,Pryzmat" nr 
!13 ), uruchomiono na 
Politechnice Wrodaw
skiej punk:t kasowy Sp6l
dzielczej Kasy Oszczf(d
nosciowo-Kredytowej. 

W dniu 30 grudnia 
1998 o godzinie 12 od
byla sif( w pokoju 20 
budynku D-6 kameral
na uroczystos6 otwarcia 
nowej plac6wki. Wzit(li 
w niej udzial Prorektor 
ds . Og61nych PWr dr 
Ludomir Jankowski, dy
rektor administracyjny 
Andrzej Kaczkowski, 
przewodnicZl\.CY KZ 
NSZZ ,Solidarnosc" 
przy PWr dr Ryszard 
Wroczynski. Przybyl tez 
dr Andrzej Dll,browski przewodnicz'l.cy KZ NSZZ ,Solidarnosc" przy 
UWr. Ze strony gospodarzy obecni byli: prezes Zarzll,du SKOK ,Ool
ny Sl11_sk" Zbigniew Puniewski, pani Irena Sendek-Doroszewska- se
kretarz Rady Nadzorczej i pani Irena Misiak, kt6ra bf(dzie obsrugiwala 
klient6w Kasy (na zdjf(ciu). 

Jak poinformowali nas czlonkowie SKOK, instytucje tego typu Slj_ 

bardzo popularne w swiecie. SlUZl\. drobnym, ale bardzo licznym klien
tom. Z rocznego raportu Swiatowej Rady Zwili,Zk6w Kredytowych 
(WOCCU) wynika, ze w 1996 roku istnialy w swiecie 36.244 unie 
kredytowe zrzeszone w organizacjach krajowych i regionalnych nale
Zl\.Cycb do Swiatowej Rady w 86 krajach swiata. Natomiast aktywa 
czlonk6w WOCCU opiewaly na 379 mid dolar6w amerykanskich. W 
USA prawie co dmgi dorosly mieszkaniec jest czlonkiem unii kredyto
wej . W Irlandii - prawie kazdy. Ten system jest tez bardzo popularny 
w krajach azjatyckich. Przemiany polityczne ostatnich !at pozwolily 
na tworzenie unii kredytowych takZe i u nas. Mamy nadziejf(, ze dobra 
lokalizacja punktu kasowego pozwoli Panstwu czerpa6 wszystkie moz
liwe korzysci z jego istnienia. 

Do konca marca 
- szansa na nagrody! 

Od 1994 roku Prezes Rady Ministr6w przyznaje nagrody za osill,
gnif(cia naukowe. Co roku 25 wybitnych prac doktorskich (os6b, 
kt6re nie przekroczyly 30 roku iycia) otrzymuje wyr6inienia po 5 
tysif(cy zlotych, a 10 rozpraw habi litacyjnych (autor6w do 381at) 
po 12 tysit(cy zl. Przyznawanych jest tez 5 nagr6d za wybitny doro
bek naukowy (po 25 tys. z!) i 5 za wybitne osill.gnif(cia naukowe (po 
25 tys. zl). W tym roku po raz pierwszy nadanych zostanie tez 
10 nagrOd za wybitne osil!gni~cia naukowo-techniczne, ktorych 
wdrozenie przynioslo wymierne efekty ekonomiczne lub efekty 
spoleczoe. Wysokos6 tych nagr6d bf(dzie zr6inicowana: pierwsza 
nagroda wyniesie 25 tys. zl. Ponadto przyznane bf(d'l. dwie II nagro
dy po 20 tys. zl, dwie III nagrody po 10 tys. zl i pit(c nagr6d po 5 
tys. zl. 

Choc wnioski o nagrody Prezesa RM tym roku naleiy skladac do 
31 stycznia, to w nowej kategorii termin jest przedluiony do 31 
marca 1999 r. 

Do zglaszania kandydatow do nagrod za wybitne osiJ!gni~cia 
naukowo-techniczne uprawnione S'l: szkoly wy2:sze, jednostki ba
dawczo-rozwojowe, stowarzyszenia naukowo-tecbniczne i Rada 
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Gl6wna JBR. Zgloszenie do nagrody moze nast'l:Pi6 za posrednic
twemjednego z zespol6w KBN. Powinno zawiera6 dane dotycz<~:ce 
autora (zespoh1) - w tym o posiadanych patentach, certyfikatach, 
nagrodach i wyr6inieniach, dane zakladu (instytutu) i informacjl{ o 
osill.gnif(ciu. 

1?1 Przy merytorycznej ocenie osill.gllil{cia przedstawianego dona
grody bt(dzie brana pod uwagl{ jego oryginalnosc (inspiracja roz
woju nowej dziedziny) i nowoczesnosc (w skali kraju i globalnej). 

1?1 Istotny bf(dzie tez zakres przeprowadzonych i projektowanych 
prac badawczo-rozwojowych: 

• opracowanie nowycb lub zmodernizowanych material6w, urzll,
dzen, proces6w lub metod technologicznych, 

• sporzqdzenie dokumentacji konstrukcyjnej lub tecbnologicznej, 
wykonanie instalacji doswiadczalnej lub prototypu nowo zaprojek
towanego wyrobu (oprzyrz<~:dowania instalacji produkcyjnej) Jub 
innego urz<tdzenia, 

• przeprowadzenia pr6b i badail przy uzyciu instalacji lub proto
typu albo opracowanie nowej technologii wg ww. dokumentacji, 

• dokonanie oceny przydatnosci nowego wyrobu oraz jego cha
rakterystyki technicznej i eksploatacyjnej. 

0 Nalezy tez om6wi6 zakres przeprowadzonych i projektowa
nych prac wdrozeniowo-inwestycyjnych, w tym: 

sporz'l.dzenie dokumentacji produkcyjnej oraz wykonanie oprzy
rzll,dowania i instalacji produkcyjnej, niezbt(dnych robot budowla
no-montazowych, jak i serii informacyjnej now ego wyrobu. 

0 Ocena bl{dzie tez dotyczyla wartosci ekonomiczno-spolecznej 
osi'l.gDif(cia i jego potencjalnego znaczenia dla rozwoju gospodar
czego i spolecznego kraju, poslt(pu technicznego, eksportu, ekolo
gii, czy tez zrnniejszenia najpowazniejszych zagrozen w sferze spo
!eczno-gospodarczej . 

0 Liczy6 sil{ bf(dzie wartos6 gospodarczo-rynkowa osill.gnil{cia: 
• mozliwosc wykorzystania osill.gnif(cia przez wif(cej nizjednego 

uiytkownika, 
• szacunkowa- juz osill.g'nit(ta - i przewidywana wartosc rynko

wa, 
• konkurencyjnosc produkt6w i uslug, zwlaszcza w skali mil{dzy

narodowej, 
• zgodnosc stosowanych rozwill,zan z obowi11_zujqcymi normami, 

a szczeg61nie w zakresie ochrony srodowiska i technologii bezod
padowej, 

• rynkowo-gospodarcza skala przedsil{WZif(cia. 
Szczeg6lowy tryb przyznawania nagr6d okresla rozporzJ!dzenie 

Prezesa Rady Ministrow z 10 kwietnia 1998 r. 
Przypomnijmy, ze w kwietniu 1998 r. premier Jerzy Buzek po

wolal na trzyletni'l: kadencjt( Zesp6t ds . Nagr6d Prezesa RM. Prze
wodniczqcym zespolu zostal prof. Kazimierz Thiel (absolwent Po
litechniki Wroclawskiej), od 1966 roku sekretarz Wydz. IV Nauk 
Technicznych PAN . W sklad gremium wchodzilo ponadto 17 os6b 
reprezentujll,cych r6zne uczelnie i dziedziny naukowe. (Wsr6d nich: 
prof. Marek Bojarski z Wydz. Prawa i Administracji UWr oraz prof. 
Boleslaw Winiarski z Akademii Ekonomicznej we Wroclawiu). Z 
blizszych nam kierunk6w w zespole znalezli sit(: prof. Jan Burchart 
(geologia), prof. Marek Chmielewski (chemia), prof. Tadeusz Choj
nacki (biologia), prof. Marek Dietrich (budowa i eksploatacja ma
szyn), prof. Lucyna Frll,ckiewicz ( ekonomia), prof. Henryk Okrusz
ko (melioracje wodne), prof. Boleslaw Szafirski (matematyka), prof. 
Piotr Wl{glenski (biologia) i prof. Adam Zuchowski (automatyka i 
robotyka). 

W listopadzie w sldad zespolu weszlo dalszych siedem os6b wy
branych przez premiera z listy przedstawionej przez przewodniczq
cego KBN. W tym gronie znalezli sit(: prof. Monika Hardyg6ra z 
PWr i prof. Jerzy Kowalski z AR we Wrodawiu. S<~: tu tez prof. 
Stanislaw Bolkowski z Politechniki Warszawskiej, prof. Leon Tro
niewski z Politechniki Opolskiej, prof. Sylwester Porowski z z Cen
trum Badan Wysokocisnieniowych PAN, prof. Janusz Kowal z AGH 
i dr J6zef Lubkiewicz z przedsit(biorstwa KROPOTEK. D 



16 

Instytut Cybemetyki Technicznej po raz 
kolejny postanowil rozszerzyc horyzonty 
intelektualne pracownik6w naszej uczelni: 
20 listopada ub.r. zorganizowano spotkanie 
ze znanym wroclawskim fotografikiem -
Stefanem Arczynskim, kt6re poprzedzila 
wystawa ,Drzewa czterech kontynent6w" 
czynna od 15 listopada na antresoli w gma
chu gl6wnym PWr. Przedstawiono tu ponad 
90 prac Mistrza. Wedlug Kazimierza Czo
baniuka, przyjaciela 
autora zdjf(c, tworz<t 
one ,opowiesc o spo-
tkaniach z drzewami, 
kt6rych losy podobne 
S<l. do los6w ludzi. ( .. . ) 
Te drzewa rozmaite 
obiektyw S.Arczyn-
skiego przeksztalcil w 
portrety istot bliskich i 
drogich sercu .. . " 

Spotkanie poprowa
dzil redaktor Mariusz 
Urbanek wspomagany 
przez kustosza Adama 

jenieckiego, a po wojnie do obozu pracy w 
Sierakowie. Wyszedl stamtll_d dzif(ki za
swiadczeniu ze Zwi<~.zku Polak6w w Niem
czech, kt6rego byl czlonkiem, ajego ojciec 
- aktywnym dzialaczem ( oskarzonym przez 
niemieckie wladze w czasie wojny o prze
kazywanie informacji Polakom i straconym 
w 1940 r.). 

Stefan Arczynski poczll_tkowo chcial zo
stac fotografem sportowym. W 1934 roku 
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i Dolny Sl<tsk, co dalo material do wielu al
bum6w. Dzif(ki niemu zostaly utrwalone 
miejsca, kt6re juz nie istniej(i. Robil tez zdjf(
cia na zam6wienia niemieckie, ale te mu
sialy bye publikowane w Niemczech pod 
pseudonimami. Efektem jego podr6zy po 
swiecie jest kolekcja fotografii drzew i por
tret6w ludzi z r6znych stron swiata. 

Nasz Gosc reprezentuje niemieck'l. szkolf( 
fotografii, kt6ra w latach dwudziestych na

szego stulecia osill_
gnf(la najwyzszy 
swiatowy poziom . 

SPOTKANIE 
Stykaj(ic sit( przez 
kilkadziesi(it lat swo
jej pracy z nowymi 
trendami w fotografii 

ZE 
STEFANEM 

...,. 

artystycznej nie ule
gal tym wplywom . 
Ale czas nie dezaktu
alizuje jego prac, a 

Sobol€( z Dzialu Foto
grafii Muzeum Naro
dowego. Pelni<tCY rolf( 
gospodarza dyrektor 1-

ARCZYNSKIM 

wrf(cz przydaje im 
wartosci. Zdaniem 
Adama Soboty foto
grafie te ,zwracaj'l. 
uwagf( dynamik'l. 
kompozycji , staran
nym oddaniem swia-

6 prof. Janusz Biernat 
po slowach powitania 
przeczytal list od JM 
Rektora PWr wyrazaj<t-
cy uznanie dla imponuj<tcego dorobku, dzia
lalnosci zawodowej i aktywnosci autora tych 
pif(knych fotografii . 

Stefan Arczynski przybyl na Dolny Sl<tsk 
z przeciwnej strony niz wif(kszosc wrocla
wian. Urodzony w 1916 roku w Essen syn 
emigrant6w z Wielkopolski do trzydzieste
go roku zycia mial obywatelstwo niemiec
kie. Jako obywatel Rzeszy zostal w 1938 r. 
powolany do Wehrmachtu. Sluzll_c w Luft
waffe zajmowal sit( wywolywaniem zdjf(c 
lotniczych. Ranny pod Stalingradem, po Ie
czeniu trafil na rok do rosyjskiego obozu 

rozpocz(il naukl( w szkole fotograficznej w 
Essen, fotografowal sportowc6w na olim
piadzie berlinskiej w 1936 r. (niestety zdjl(
cia te zagint(ly w czasie wojny). Po zwol
nieniu z obozu obj'l.l zaklad fotograficzny 
w Kamiennej G6rze, a w 1950 r. przepro
wadzil sit( do Wroclawia i tu otworzyl za
klad przy ulicy Lokietka. Juz w 1951 roku 
zostal czlonkiem ZPAF uzyskuj(ic tym sa
mym mozliwosc wykonywania wolnego za
wodu artystycznego. Robil poczt6wki dla 
,Ruchu", okladki dla czasopism (gl6wnie 
dla ,Przyjaci6lki"), fotografowal Wroclaw 

tlocienia przy r6wno
czesnym kontrascie 
form i plasz
czyzn.( .. . ) Operuje 
sit( tutaj uniwersaln'l. 

symbolik'l., latwo rozpoznawaln'l. w r6:lnych 
kulturach, lecz istnieje tez wiemosc zasa
dom dokumentalizmu, co chroni przed za
mknif(ciem sit( w banalach". Autor tych 
zdjf(c mial pierwsz(i indywidualn'l. wystawf( 
w 1956 roku, a potem jeszcze ponad 30 pre
zentacji. Dowodem uznania dla prac Stefa
na Arczynskiego S(i: nagroda artystyczna 
Miasta Wroclawia (1959 r.), Zloty Krzyz 
Zaslugi przyznany w 1977 r. za caloksztalt 
pracy tw6rczej oraz Sl(iska Nagroda Kultu
ralna Dolnej Saksonii, kt6r'l. otrzymal w 
1992 roku, jako drugi po Macieju Lagiew-

Na wystawie prac artysty 
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skim Polak. Wlasnie .Lagiewski m6wi o 
nim, ze ,rozumiej'l_C dawny klimat Ziemi 
Sl<tskiej daje nam wlasn'l_ interprctacj(( dro
gich zar6wno dla N iemc6w, j ak i Polak6w 
miejsc, przypomnieniem symboli, wywo
laniem zywej pamittci trwania tej wsp61-
nej historii". 

W czasie spotkania padalo wiele pytail 
dotycz'l_cych pocz'l_tk6w fotografowania, 
temat6w zdj((c, stosowanych technik, do
born prac na wystawy, podr6:iy. Au tor przy
pomnial sw6j pierwszy aparat kupiony za 
1 mark((, wspominal wieloletni<t wsp6lpra
C(( z Henrykiem Tomaszewskim. Dowie
dzielismy si«, ze podr6zowal zawsze pry
watnie, poswittcaj'l_c na to wszystkie 
OSZCZ((dnosci, ze fotografie na wystawy 
!ubi wybierac sam. Uczestnicy spotkania 
mogli obejrzec tez zdj((cia, kt6re przyni6sl 
ze sob(b cz((sc z nich nawet podarowa! 
uczestnikom spotkania. 

Stefan Arczyilski jest czlowiekiem nie
zwykle skromnym. Nie uwai:a sitt za arty
st((. M6wi, ze jest fotografem, kt6remu cza
sem wychodz<t artystyczne zdjttcia. Mimo 
to jego zdanie jest cenione, dlatego zapew
ne Slawomir Szrek (z po litechnicznego 
SPAF-u) prosil goo ocen(( swoich prac. 

Cale spotkanie, w kt6rym uczestniczylo 
ponad 40 os6b, bylo bardzo starannie przy
gotowane. lnicjator i gl6wny organizalor 
tego przedsittwzittcia - dr Janusz Lakom
ski znalazl zrozumienie i wsparcie ( mo
raine i finansowe) u dyrektora lnstytutu Cy
bernetyki Technicznej prof. Janusza Bier
nata. Wystaw(( ,Drzewa czterech konty
nent6w" przygotowali: plastyk PWr - mgr 
Dariusz Godlewski oraz studenci Wydzia
lu Elektroniki - Jakub Strychowski i An
drzej G6rczak. Mgr Cezary Dol((ga (1-6) 
zalozyl stron(( internetow'l_ (http :// 
jj 122 9 . ic t.pwr. wroc.p 1/arczynski /de 
fault.htm) poswittconq_ autorowi fotogra
fii, inz .Zbigniew Czuryk (wlasciciel fir
my ,Reprint") wykonal zaproszenia wg 
projektu Konrada G6miaka, a w przygo
towanie klubu i strony kulinamej spotka
nia zaangai:owane byly panie Barbara Szu
lejko i Bozena Orlowska (prowadz'l_ce klub 
w C-3) oraz pan Ryszard Krzywailski (I-
6) i pan Miroslaw Suwaj (student, l-6) . 
Nale:iy podkreslic, ze wszystkie wymienio
ne osoby dzialaly bez wynagrodzenia, 
mog'l_c liczyc jedynie na wdzittczn'l_prunittc 
uczestnik6w. Zasluguje to na specjalne 
uznanie w czasach wszechobecnej komer
cjalizacj i. 

Dzittkujemy. 
Ha1111a Waskowska 

Przyroda w obiektywie artsty 
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• 
Co za ,,Zycie"! 

Znany i lubiany organ prasowy spolecznosci akademickiej Aka
demii Wychowania Fizycznego we Wroclawiu ,Zycie Akademic
kie" rna juz 5 !at! Trudno uwierzyc, ze czas tak szybko biegnie. Ale 
przeciez i ,Pryzmat" ukazuje sil(juz ... od pazdziemika 1991 roku, 
a pod obecn<t redakcj<t od czerwca 1993 roku. Uswiadomiwszy so
hie, ze przegapilismy kilka okazji do swil(towania, z tym wi~tkszym 
zapalem udalismy sit( zobaczyc jubileusz Koleg6w. 

Porz<tdek uroczystosci byl imponuj<tcy: 
• konferencja prasowa wladz AWF w Sali Senatu, 
• mecz koszyk6wki pomi~tdzy redakcj<t ,Zycia Akademickiego" a 

wladzami AWF oraz pokazy aerobiku sportowego, 
• spotkanie towarzyskie Jubilat6w, wladz Uczelni i gosci w klu

bie ,Discus" pol<tczone z wystl(pami artystycznymi i wr~tczaniem 
okolicznosciowych dyplom6w. 

,Zycie Akademickie" stawia sobie ambitne zadanie wszechstron
nego oiywiania srodowiska swej czelni, totez pisze nie tylko o spra
wach uczelni i sportu. Niemniej inspiruje tez bardzo popularne (setki 
kupon6w konkursowych!) plebiscyty na sportowca i trenera AWF, 
kt6rych final odbywa si~t co roku na Balu Sportowca. (W 1999 r. 
odb~tdzie si~t on 25 stycznia w Kolor Rock Care.) Pismo przyczyni
lo sit( tez do utworzenia na AWF zajl(c Podyplomowego Studium 
Dziennikarstwa Sportowego, kt6re uruchomiono jako specjaliza
cjl( studi6w uniwersyteckich. 

Konferencja prasowa pozwolila zebranym zapoznac sit( z osi<t
gni~tciami uczelni (nowy wydzial, coraz szersze naukowe kontakty 
zagraniczne, przygotowania do udzialu w programach europejskich, 
np. Socrates, ksztalcenie na poziomie licencjackim, podyplomo
wym), ale i klopotami (koszt utrzymania licznych obiekt6w sporto
wych, np. osrodk6w w Olejnicy i Zielencu, hali przy ul. Parkowej, 
Stadionu Olimpijskiego itd.) 

Konferencja prasowa w sali Senatu AWF-u. 
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Nowe czasy stwarzaj<t nieoczekiwane szanse: oto wejscie Polski 
do NATO narzuca kadrze wojskowej szczeg61ne wymogi sprawno
sci fizycznej. Uczelnia powinna wil(C ksztalcic oficer6w na magi
str6wWF. 

W szyscy zebrani podkreslali walory swego pis rna, zwlaszcza fakt, 
ie nie jest wazeliniarskie, nie narzuca pogl<td6w rektorskich. Wla
dza w ,Zyciu Akademickim" rzadko jest widoczna, nawet na zdjl(
ciach. 

Redaktor naczelny ,Zycia Akademickiego" Jerzy Jankowski od
czytalliczne telegramy, faxy i e-maile z zyczeniami, kt6re nadeszly 
z oka:z;ji jubileuszu do redakcji. 

Nie podejmiemy si~t zreferowac Panstwu meczu, kt6ry potem na
st<tPil, poniewaz zostalismy wychowani na ustalonych przez dzie
kana Miroslawa Sorok~t zasadach stosowanych na meczach Wy
dzialu Chemicznego. Natomiast mozemy kompetentnie stwierdzic, 
ze bardzo efektowne byly pokazy aerobiku (wyzej wymieniony chy
ba tak nie potrafi) . 

Final w klubie ,Discus", iyczenia, wspomnienia JM Rektora i 
wystl(p muzyki country, a takze Iiczne dania i napoje obudzily w nas 
wiarl(, ze ZA przetrwa nie tylko nastl(pne pil(c, ale pi~tcdziesi<tt !at! 

W otoczeniu wladz ucze/ni stoi JM Rektor prof. dr hab. med. Zdzislaw Zagrobe/ny. Pierwszy z prawej red. nacze/ny ,ZA" Jerzy Jankowski. 
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Barb6rkowy 
Festiwal Ch6r6w 

Juz po raz XXV rozbrzmiewal we Wroclawiu Barb6rkowy Festi
wal Ch6r6w Studenckich zorganizowany w dniach od 3 do 6 grud
nia przez Politechnik~ Wroclawsk~ Akademicki Ch6r Politechniki 
Wroclawskiej oraz Dolnoslctski Oddzial Polskiego Zwictzku Ch6-
r6w i Orkiestr. JM Rektor PWr prof. Andrzej Mulak objctl honoro
wy patronat nad festiwalem. K.ierownikiem artystycznym i organi
zacyjnym imprezy byl Piotr Ferensowicz- dyrygent Akademickie
go Ch6ru Politechniki Wroclawskiej. 
Dzi~ki swojej dobrej slawie i staraniom Komitetu Organizacyj

nego Festiwal rna wielu sponsor6w: Ministerstwo Kultury i Sztuki, 
MEN, wojewod~ wroclawskiego, Wydzial Kultury i Sztuki Urz~du 
Miejskiego we Wroclawiu, Konsulat Generalny RFN, Biuro Stu
di6w i Projekt6w Gazownictwa ,Gazoprojekt" S.A., Stowarzysze
nie Absolwent6w Wydzialu G6rniczego PWr i Fundacj(( Wsp6l
pracy Polsko-Niemieckiej w Warszawie, kt6ra uzyskala fundusze z 
RFN. 

Jak powiedzial otwierajctcy imprez~ prodziekan Wydzialu G6rni
czego PWr dr Krzysztof Holodnik, w cictgu cwiercwiecza Festiwal 
stal si~ najwi~kszct krajow'l, imprezct ch6ralistyki akademickiej. W 
kolejnych spotkaniach uczestniczylo ponad 1 00 ch6r6w i zespo
l6w instrumentalnych z calej Polski i z zagranicy. Szczeg61nct wier
nose wykazal Ch6r Akademicki Politechniki Slctskiej w Gliwicach, 
kt6ry wyst~owal na wszystkich festiwalach . 

Jedynym zakl6ceniem szeregu spotkan ch6ralist6w byl koncert pla
nowany na 13 grudnia 1981 roku. Stan wojenny sprawil, ze tamten 
festiwal nie zostal dokonczony. Moze jednak wazniejsza jest mr6w
cza praca wielu os6b, kt6re dbaj~ by kolejne koncerty odbywaly si~. 

Nalezy tu oczywiscie wymienic pana Piotra Ferensowicza i czlon
k6w Komitetu Organizacyjnego, wsr6d nich wielu czlonk6w ch6ru, 
a taki;e pracownik6w Pionu ds. studenckich PWr, szczeg61nie pa
n6w mgr Andrzeja Ostoj~-Soleckiego i mgr Wlodzimierza Staronia. 
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W tym roku wi~kszosc koncert6w odbywala si~ w Auli Leopol
dynskiej, kt6rej charakter nadaje koncertom uroczysty klimat. Na
tomiast koncert finalowy, w kt6rym uczestniczyla r6wniez Orkie
stra Filharmonii Sudeckiej z Walbrzycha- mial miejsce w Koscie
le Matki Bozej Kr61owej Pokoju na Popowicach. 

Zagranicznym gosciem festiwalu byl Ch6r Kameralny Wyzszej 
Szkoly Muzyki i Teatru w Hanowerze pod dyrekcj'l Wolframa We
hnerta wraz z czworgiem solist6w: Stephanie Kuhne (sopran), Va
leskct Ziihn (alt), Svenem Erdmannem (tenor) i Timem Janzenem 
(bas). Wraz z Orkiestrct Symfonicznct Panstwowej Filharmonii Su
deckiej w Walbrzychu, Akademickim Ch6rem Politechniki Wro
dawskiej pod dyr. P.Ferensowicza, Akademickim Ch6rem Politech
niki Cz~stochowskiej Collegium Cantorum pod dyr. Janusza Sia
dlaka i ch6rem Dominanta Akademii Ekonomicznej w Krakowie 
pod dyr. Zbigniewa Ciuraby wykonali oni Weihnachts-Oratorium 
Jana Sebastiana Bacha. 

Oratorium na Boze Narodzenie obejmuje szesc kantat wykony
wanych oddzielnie (kolejno w trzy dni Swictt Bozego Narodzenia, 
Nowy Rok, niedziel~ po Nowym Roku i w Trzech Kr61i). Rozpo
czyna si~ od sl6w: 

Radujcie sit(, wiwatujcie i wychwalajcie te dni. 
Gloscie, co dzis uczynil Najwyzszy. 
Nie wahajcie si~ i odrzuccie zale, zanuccie pelni radosci. 
Sluzcie Najwyzszemu cudownymi ch6rami, wielbijcie Imi~ Pana. 
Ten radosny nastr6j (wzmocniony perspektyw<t zblizaj~tcych si~ 

Swictt) udzielil si~ sluchaczom, kt6rzy na dlugo zachowaj'l we 
wdzi~cznej pami~ci Festiwal Barb6rkowy. 

Wiele wspanialych wrazen daly tez inne koncerty. Ogromnie po
dobal sil( wyst~ Ch6ru Uniwersyteckiego Gaudium pod dyr. Ala
na Urbanka, kt6ry z towarzyszeniem zespolu Muzyki Folkowej Sier
ra Manta wykonal bardzo trudn~ ale niezmiernie efektownct Msz~ 
Kreolskct (Missa Criolla) Ariela Ramireza. Partix solowct spiewal 
Tadeusz Pszonka (tenor). (Zainteresowanie sluchaczy sprawilo, ze 
6 stycznia powt6rzono wykonanie Mszy Kreolskiej w Auli PWr). 

Podobaly si~ tez wyst~py ch6ry: Dominanta pod dyr. Zbigniewa 
Ciuraby (AE Krakow), Collegium Cantorum pod dyr. J.Siadlaka, 
Cantemus pod dyr. Bartlomieja Stankowiaka (WSP Zielona G6ra), 

Feichtinum pod dyr. Bogu
s!awy Orzechowskiej 
(AMuz. W-w), Dramma per 
Musica pod dyr. Elzbiety 
Tylnik (Uniw. Opalski), 
Ch6r Kameralny Akademii 
Muzycznej w Lodzi po dyr. 
Zygmunta Gzelli, Akade
micki Ch6r Politechniki Slct
skiej pod dyr. Czeslawa 
Freunda, Ch6r Inst. Pedago
giki Muzycznej Filii US w 
Cieszynie pod dyr. Aleksan
dry Paszek-Trefon i Kame
rainy Ch6r UPozn. Pod dyr. 
Krzysztofa Szydzisza. 

Mamy nadziej~, ze w 
grudniu bl(dziemy mogli za
prosic Panstwa na kolejny 
Festiwal Barb6rkowy. Tym
czasem zapraszamy do obej
rzenia zdjxc z Festiwalu na 
IV stronie okladki.(mk) 

Zespolu Muzyki Folkowej 
Sierra Manta 
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Nowa 
pracownia komputerowa 

Wydzial Podstawowych Problem6w Techniki nalezal zawsze do 
gor&:cych zwolennik6w tworzenia pracowni komputerowych dla 
student6w. W jego dyspozycji jest tez jedno z najwil(kszych po
mieszczcn przeznaczonych na ten eel - sal a nr 140 w gmachu A-1. 

W dniu 9 grudnia 1998 roku nasl'IJlilo tam uroczyste otwarcie 
Wydzialowej Pracowni Komputcrowej, kt6rej wyposai:enie w sprzl(t 
i oprogramowanie jest dorobkiem drugotrwalych zabieg6w. Czl(sc 
urz&:dzen zostala zakupionajeszcze z programu TEMPUS , nastXI>
ne egzemplarze - w wyniku "Akcji 500". Ostatnio udalo sil( r6w
niez wyposazyc pracownit( w programy, kt6re umozliwi&: wykorzy
stanie istniej&:cego wyposazenia na zajl(ciach dydaktycznych. 

W pracowni znajduj&: sil( dwa serwery: 
• Unixowy (Linux) serwer poczty i htp/router: 
- 1 PentiumPro 200 MHz, 
-128Mb RAM, 
- twardy dysk 2 Gb, 

• serwer NT http, aplikacji i drukowania: 
- 2 PentiumPro 200 MHz, 
-256Mb RAM, 
- twardy dysk 4 Gb, 
- szybka drukarka laserowa (HP 6MP). 
Stacje robocze, kt6rymi dysponuje Pracownia, mozna podzielic 

na dwie grupy: 
• 18 w pelni multimedialnych komputer6w o naslXI>Uj<tcych para-

metrach: 
- Pentium MMX 166 MHz, 
-32Mb RAM, 
- twardy dysk 1, 7 Gb, 
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- karta muzyczna, 
- 15" kolorowe monitory z wbudowanymi glosnikami, 
- 12-krotne czytniki CD-ROM, 
• 16 komputerow 
- Pentium MMX 166 MHz, 
- 16Mb RAM, 
- twardy dysk 2,1 Gb, 
- 15" kolorowe monitory, 
- karty graftki z akceleracj&: 3D, 
- system operacyjny Windows 95. 
Laboratorium posiada tez wewnt(trzn&: bardzo szybk&: siec opart&: 

na urz<tdzeniach In tela 1 OObase Tx. Zasadnicz&: czl(sci&: SlJ: dwa kon
centratory fast etbernet i specjalne karty wewn&:trz wszystkicb sta
cji roboczych. Natomiast pol&:czenie z systemem zewnl(trznym na
stXI>uje poprzez siec lokaln&: 1 ObaseT. 

Tak wyposazone w sprzt(t laboratorium pozwala korzystac z do
wolnego oprogramowania. Studenci mog&: uzywac program6w i 
aplikacji nalez&:cych do nastXI>uj&:cych klas: 

• systemy operacyjne: 
na serwerach: 
- Linux (Red hal4.2), 
- Windows NT (4.0); 

na stacjach roboczych: 
- DOS, 
- Windows 95, 
- Windows NT; 

• jt(zyki oprogramowania: 
- dla pocz&:tkuj&:cych w programowaniu: Pascal, C, C++ (Bor

land), Fortran (NDP Fortran dla DO Sa z bibliotekami LAPACK i 
EISPACK), 

- dla bardziej zaawansowanycb : Fortran Power Station, Visual 
Basic, Visual C++ (Microsoft), DELPHI (Borland) i Visual Basic 
Compatible Object Programming (Advantech GENIE) 

• programy uzytkowe: 
- aplikacje Microsoft Office '97 (Word, Excel, Power Point, Ac

cess, Visual Basic for Applications) 
- programy graficzne: Grapher (DOS, Windows), Picture Publi-

sher, 
- procesory tekstu: TeX, LaTeX; 
• zintegrowane srodowiska obliczeniowe: 
- MAPLEv.5, 
- MATHEMATICA v.2.3, 
- MATLAB v.5, 
- MathCAD v.6, 
- MARRS (Metody Algebraiczne Rozwi&:zywania R6wnania 

SchrOdingera - W.SalejdaM.just na platformie DELPHI), 
• programy CAD: 
- AUTOCAC release 14, 
- ABC Flow Chart (Micrographics); 
• aplikacje multimedialne i intemetowe: 
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-Internet Explorer v.3 i v.4, 
- Netscape Communicator v.4.5, 
- r6:Znorakie odtwarzacze multimedialne, 
-ALBERT, 
-CUPS (Consortium for Upper-Level Physics Software), 
- EasyFizy (M.Just&W.Salejda) 

Wszystkie te dane przedstawiono zebranym zaprezentowano ze
branym w postaci starannie przygotowanego materiatu graficzne
go. 

Zapewniono jednoczesnie, ze juz w roku akademickim 1997/98 
w studenckim laboratorium komputerowym odbywaly sit( liczne 
zaj~cia wykorzystuj:tce posiadany sprz~t: 

Wprowadzenie do system6w operacyjnych, 
• Programy multimedialne i CAD, 
• Wprowadzenie do programowania w C++, 
• Obliczenia z wykorzystaniem MAPLE, 
• Wprowadzenie do metod komputerowych fizyki (czt(sc I i II, 

cwiczenia z Fortranu, Pascala i fizyka obliczeniowa), 
• Komputerowe metody fizyki (LAPACK, EISPACK, Numerical 

Recipes in Fortran, Pascal, itd.) 

Uroczystosc otwarcia zgromadzila licznych gosci. Przybyli na ni'l.: 
JM Rektor prof. Andrzej Mulak, Prorektor ds. Nauczania prof. Lu
cjan Jacak, i pelnomocnik prorektora prof. Ryszard Gonczarek, dzie
kan Wydziatu PPT Ryszard Grz'lslewicz, dyrektor Instytutu Fizyki 
prof. Jan Misiewicz i wielu pracownik6w wydziatu. 

Prof. A.Mulak powr6cil w rozwazaniach do "czas6w komputera 
lupanego". Prof. L.Jacak radzil, by w dzialaniach "brae ostro wira
ze, ale wl'l.czac ABS, aby zrealizowac przedsit(wzit(cia". Prof. 
R.Gonczarek wyrazil radosc, ze dzit(ki staraniom na szczeblu wy
dzialowym i rektorskim udalo sit( zakupic niezbt(dne oprogramo
wanie. 

Prof. Misiewicz podkreslil satysfakcjt( z roli wsp6lgospodarzy w 
tym przedsit(wZit(ciu. Podzit(kowal wladzom za pomoc w spraw
nym przeprowadzeniu niezbt(dnych prac remontowych. Przypomnial 
tez roll( prof. Andrzeja Radosza, kt6ry poprzez rozwijanie wsp61-
pracy mit(dzynarodowej w ramach programu TEMPUS zblizyl 
Uczelnit( do zachodnich wzorc6w. Teraz mo:lna pochwalic sit( no
wymi pracowniami wobec przyjezd:laj'l.cych coraz liczniej do nas 
gosci zagranicznym. 

Dziekan Ryszard Grz'l.slewicz wraz z JM Rektorem przecit(li wstt(
gt( (zdjt(cie) umozliwiaj'lc gosciom zwiedzanie pracowni. Wyraza
no uznanie dla przyjt(tej koncepcji wyposazenia, kt6rej autorem jest 
pan Wojciech Magierski. 

Dziekan Wydzialu IZ prof. Jerzy Swi'l.tek zlozyl gratulacje wy
dzialowi, kt6ry tak wiele osi'l.gll'l.l w tak bliskiej mu dziedzinie. Nowe 
mozliwosci to dodatkowa szansa w walce o jakosc ksztalcenia, a 
zatem i rozw6j Uczelni.(mk) 0 

FILM 
WA.LBHZFS.KA. 
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W polowie listopada odbyly sit( wybory SamofZ'ldu Studenc
kiego. Przedstawiciele wszystkich !at i wydzial6w tworz'l.CY 
Komitet Uczelniany powolali Zarz'l.d Konwentu w skladzie: 

- Aneta Baran - przewodnicz'l.ca, II r. IZ 
- Jadwiga D<!bek- wiceprzewodnicz'lca, III r. IS 
- Marta Czerwiwiec- czlonkini, III r. IS 
- Dariusz Byra - czlonek, IV r. IZ 

25.11.1998 odbyly sit( "OTRZI;;SINY", czyli "zmyslne 
metody" przyjt(cia student6w I roku w poczet zak6w naszej 
Uczelni. Organizatorzy (nowo wybrany Samorz'l.d Studenc
ki) przygotowali szereg konkurs6w i zabaw dla bean6w 
wszystkich wydzia16w Filii. W imprezie uczestniczyl zastt(p
ca dyrektora Filii dr inz. Stanislaw Lochynski, kt6ry wraz ze 
studentami I roku zmagal sit( w jednej z konkurencji, wygry
waj'l.c j'l dzit(ki werdyktowi wszystkich bawi'l.cych sit( uczest
nik6w. Nowoprzyjt(ci zapamit(taj'l tt( pierwSZ'l tradycyjn'l za
bawt( studenck'l na dlugo. 

1.12.1998 rozpoczt(lo dzialalnosc Studenckie Radio Filii 
Walbrzych o "chlodz'l.cej" nazwie "Gasnica Studencka". Pro
gramy przygotowuj'l i prowadz'l. na antenie goscinnego Ra
dia Walbrzych studenci II roku Wydziatu Mechanicznego i I 
roku Wydzialu Elektrycznego Filii . Emisje odbywaj'l sit( w 
ka:ld<! so bot(( od godz. 2000 - 21 00 na fali 91,8 MHz. Zesp6l 
studenckich radiowc6w jest prt(zny i rozpocz'l.ljuz przygoto
wania do uruchomienia filialnego studia realizatorskiego. 

3.12.1998 zorganizowano z inicjatywy Samorz'l.du Studenc
kiego imprezt( "ANDRZEJKOWO-MIKOLAJKOWA" z kt6-
rej doch6d przeznaczony zostal na rzecz mieszkanc6w Domu 
Malego Dziecka w Walbrzychu. Koordynatork'l akcji byla 
studentka I roku Wydziatu Mechaniczno-Energetycznego Ju
styna Radyk. Wczesniej organizatorzy przeprowadzili kwe
stt( wsr6d pracownik6w i student6w Filii . L'l.CZnie zebrano 
1170 zl. K wott( tt( przeznaczono na zakup obuwia dziecit(ce
go, artykul6w szkolnych oraz slodyczy. L'l.cznie pit(cdziesit(
cioro wychowank6w DMD otrzymalo swi'l.teczne paczki pod 
choinkt(. 

16.12.1998 Filii( PWr w Walbrzychu wizytowal JM Rektor 
Andrzej Mulak. Na zaproszenie Dyrekcji Filii oraz organiza
cji studenckich uczestniczyl w spotkaniu wigilijnym w Klu
bie Studenckim "ZAK" dla 150 os6b: pracownik6w, studen
t6w i zaproszonych gosci. Nastt(pnie dokonal przegl'l.du obiek
t6w Filii : dydaktycznych (laboratoria, sale wykladowe, biblio
teka), gospodarczych (m.in. nowa ekologiczna kotlownia), 
dziekanatu oraz pomieszczen SWFiS i Domu Studenckiego. 
Zwiedzil tez zorganizowan'l z okazji 30-lecia Filii wystawt( 
wyrob6w kompozytowych. To bylo bardzo udana i owocna 
wizyta. 

31.12.1998 Wzorem uczelni macierzystej zorganizowano 
Pracowniczy Bal Sylwestrowy. W imprezie, kt6ra odbyla sit( 
w Klubie "Zak", uczestniczylo 100 os6b. Wszyscy bawili sit( 
doskonale. W tym samym czasie odbyl sit( r6wniez Studenc
ki Bal Sylwestrowy zorganizowany przez mieszkanc6w Domu 
Studenckiego w Klubie Studenckim "Absurd". 
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INZVNIERIA SRODOWISKA 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 
18.11.1998 r. jednoglosnie zaakcepto
wano 7 temat6w prac dyplomowych 
przedstawionych przez prof. K.Barto
szewskiego. 

Ustalono minimum godzin wpisa
nych do indeksu, kt6re daje studentom 
mozliwosc ubiegania si~t o stypendium 
za wyniki w nauce. 

W wyniku konkurs6w postanowiono 
zatrudnic: 

• mgr inz. Joann!( Kiernickct-Allave
n~t na stanowisku asystenta naukowo
dydaktycznego, 

• dr inz. Dariusza Kwietnia na stano
wisku adiunkta. 

Otwarto konkursy na dwa konkursy 
asystent6w naukowo-dydaktycznych w 
Katedrze Klimatyzacji i Cieplownic
twa. 

Podj!(to uchwal~t dotyczctq nostryfi
kacji stopnia naukowego doktora pani 
EwyFigiel. 

Zaakceptowano propozycj!( przyj~tcia 
systemu punkt6w kredytowych na stu
diach dziennych magisterskich. 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 
16.12.1998 r. zatwierdzono tematy prac 
dyplomowych w Katedrze Klimatyza
cji i Cieplownictwa na studiach zaocz
nych. 

Postanowiono powolac Zaklad Na
ukowo-Dydaktyczny Ochrona atmosfe
ry. 
Wszcz~tto przewody habilitacyjne dr 

inz. Ryszarda Janki i dr ini:. Jerzego 
Bartnickiego oraz wyznaczono recen
zent6w. 

W zwi~tzku z konkursem na stanowi
sko profesora zwyczajnego powolano 
recenzent6w dorobku naukowego 
prof.dr hab.inz. Zbigniewa Siwonia, 
prof. PWr. 

Jednoglosnie zaakceptowano propo
zycj!( liczebnosci Rady Wydzialu w 
nowej kadencji przedstawion~t przez 
prof. Gerarda Geslera, przewodnicz~t
cego Wydzialowej Komisji Wyborczej. 

Nagroda Wvdzialu Nauk Tech
nicznvch PAN 

Spiekane 
materialy 
kompozytowe 

Wydzial IV Nauk Technicznych Polskiej 
Akademii Nauk przyznal dr hab. inz. Jac
kowi Wladyslawowi Kaczmarowi z naszej 
Uczelni swoj~t prestizow~t nagrod~t za prac~t 
habilitacyjn~t zwi~tzan~t ze spiekanymi mate
rialami kompozytowymi. Laureatw swej pra
cy przedstawil opracowane nowoczesne tech
nologie wytwarzania material6w kompozy
towych umacnianych CZ~tstkami typu metal
metal i wl6knami ceramicznymi typu metal
ceramika na drodze procesu spiekania. Uzy
skany w ten spos6b material rna udoskona
lone wlasnosci mechaniczne i ui:ytkowe. 
.Znajduje zastosowanie w budowie urz~tdzen 
elektrycznych i elektronicznych oraz do wy
twarzania kompozytowych wysokowytrzy
malych element6w maszyn. 

Jest to jui: drugi przypadek przyznania tej 
nagrody przez Wydzial N auk Technicznych 
PAN pracy naukowej zrealizowanej na Wy
dziale Mechanicznym Politechniki Wro
clawskiej. 

Dr hab. ini. Jacek W Kaczmar po ukon
czeniu III Liceum Og6lnoksztalcacergo we 
Wroclawiu studiowal na Wydziale Mecha
nicznym Politechniki Wroclawskiej, gdzie 
uzyskal w 1978 roku stopien doktora. Pro
wadzil przez 2 lata prace badawcze na Ka
tolickim Uniwersytecie Leuven w Belgii i jest 
stypendystq Fundacji Humboldta, w ramach 
kt6rej przebywal na staiu naukowym w 
Niemczech na Technische Universitaet 
Clausthal prowadzqc tam badania nad wy
twarzaniem materia/ow kompozytowych 
umacnianych wl6knami ceramicznymi tlen
ku glinu. Stopien doktora habilitowanego 
uzyskal w 1998 roku. Kieruje obecnie La
boratorium 1\.vorzyw Sztucznych w Jnstytu
cie Technologii Maszyn i Automatyzacji. 
Jego dzialalnoH: naukowa dotyczy w dal
szym ciqgu material6w kompozytowych, w 
szczeg6lnosci wykonanych na osnowach 
metali i tworzyw sztucznych. 

ROZW6J 
I SRODOWISKO 

,Srodowisko jest domem, w ktorym zyje
my, a rozw6j tym, co robimy staraj~tc si~t, 

aby i:ylo nam si~tjak najlepiej. Srodowisko 
i rozw6j Sit zatem nierozdzielne." Te slowa 
rozpocz~tlY uroczystosc wr~tczania dyplo
m6w ukonczenia studi6w absolwentom 
Wydzialu Ini:ynierii Srodowiska. Odbyla si~t 
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ona 18 grudnia 1998 roku w auli Politech
niki Wroclawskiej, kt6ra z trudem pomie
scila 136 absolwent6w studi6w dziennych, 
46 os6b, kt6re studiowaly w systemie za
ocznym, ich rodziny i osoby towarzysz~tce, 
zaproszonych gosci. Wsr6d tych ostatnich 
byli m.in.: pani minister Teresa Warchalow
. ska - gl6wny inspektor Panstwowej Inspek
cji Ochrony Srodowiska, Witold Krocbmal 
- wojewoda wroclawski, prof. Jan Waszkie
wicz - marszalek Wojew6dztwa Dolnosl~t
skiego, prof. Andrzej Kubler - prorektor 
Akademii Medycznej, Rektor i Prorektorzy 
PWr, dziekani PWr Konferansjerk~t prowa
dzili pani Ewa Wolniewicz z wroclawskiej 
TVP oraz dr inz. Wieslaw Kowalczyk - pra
cownik Katedry Klimatyzacji i Ogrzewnic
twa Wydzialu Inzynierii Srodowiska. 

Ze wzgl~tdu na liczb~t zaproszonych gosci 
powitanie dziekana - prof. Jerzego Zwoz
dziaka trwalo ponad 20 minut. Po nim glos 
zabral JM Rektor PWr prof. Andrzej Mu
lak. Podkreslil, i:e Wydzial Ini:ynierii Sro
dowiska slyn~tcy z milej, rodzinnej atrnos
fery, ksztalci ludzi, kt6rzy b~td~t decydowali 
o przyszlosci regionu dolnosl~tskiego . Przy
pomnial, ze od czasu jego studi6w, gdy wal
czylo si~t z przyrod<t ludzkosc nabyla poko
ry w stosunku do srodowiska. Wyrazil na
dziej~t, iz dzi((ki naszym absolwentom w 
przyszlosci b~tdziemy i:yli wsr6d pi((knej 
przyrody a oni b((d~tpami~ttali o swojej Alma 
Mater, wspierali j It i przychodzili po rad~t. 

Prof. Jerzy Zwozdziak swoje przem6wie
nie oparl na wersetach z Biblii, przekazuj~tc 
swoim bylym studentom rady, kt6re mog14. 
si~t przydac w dalszym samodzielnym zyciu. 
Zalecal, aby: 

- nie przybierali pozoru wyi:szosci i nii:
szosci wobec wlasnego stanowiska, 

- okazywali innym szacunek i powazanie, 
do jakich maj~t prawo, 

- stali zawsze po stronie slusznosci i prawdy, 
- m6wili malo, lecz w pori(. 
Wyrazil nadziej('(, ze gdy spotka ponow

nie swoich podopiecznych, b((dlt dyspono
walijuz wi('(kszym zasobem wiedzy,jasniej 
szym umyslem i m((i:niejszym sercem. 

Najlepsi absolwenci otrzymali , opr6cz 
dyplom6w, pami~ttkowe tabliczki ufundo
wane przez Wydzial. Zlote - otrzymalo 15 
os6b, kt6re ukonczyly studia z wynikiem 
bardzo dobrym i z wyr6:Znieniem, a srebr
nymi obdarowano 11 absolwent6w, kt6rzy na 
dyplomach maj~t ocen~t bardzo dobr~t. Ak
towi wr~tczania dyplom6w towarzyszyl wy
st((p zespolu muzycznego ,PODRES", a 
kazda osoba otrzymuj~tca dyplom byla fo
tografowana w tej historycznej dla niej 
chwili. 

JM Rektor i Dziekan wr~tczyli osobom 
zasluzonym dla Wydzialu Zlote Odznaki 
PWr. Otrzymali je: Jerzy Laskawiec - dy
rektor naczelny Elektrowni TUR6W, J6zef 
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Pupka - prezes zarz!!du Elektrocieplowni 
Wroclaw, Andrzej Szwamowski - dyrektor 
naczelny Kopalni W Qgla Kamiennego W Q

gla Brunatnego TUR6W i Stanislaw Sie
wierski - prezes zarz!!du KGHM Polska 
MiedZ. Wyst!!Pil tez gl6wny sponsor uroczy
stosci Jerzy Merta - prezes zarz!!du firmy 
Trans-Formers, kt6rej profil dzialania przed
stawil. Natomiast szef Elektrocieplowni -
J.Pupka zadeklarowal wspieranie naszej 
uczelni, w tym Wydzialu ln:lynierii Srodo
wiska. Przekazal tez prezent - rzezbQ w 
szkle przedstawiaj!!C!l tukana ( ptaka, kt6ry 
latwo przystosowuje sit( do nowego srodo
wiska) . 

W imieniu absolwent6w glos zabral mgr 
inz.Radoslaw R6j, kt6ry dzi((kuj!lc dzieka
nowi, prodziekanom i wszystkim tym, kt6-
rzy przekazywali SW!l wiedzl(, podkreslil icb 
profesjonalizm i nieugiQt!l wiart( w swoicb 
student6w. Wyrazil szczeg6lne uznanie dla 
zdolnosci dydaktycznycb prof. J.Zwozdzia
ka, kt6ry podobno byl obiektem westcbnien 
wielu studentek. PodziQkowal tez pani Ali
cji Kotlarek za przygotowanie uroczystoki. 

Cz((sc oficjaln!! zakonczylo ogloszenie 
przez dziekana rozpoczQcie okresu przygo
towan do obcbod6w 50-lecia Wydzialu, kt6-
re nast!!Pi w roku 2000. Po przerwie nast!l
pila czQ86 artystyczna skladaj!lca siQ z wy
stQP6w zespolu ,Flamenco" i zespolu fol
kowego ,Sierra Manta" . A wszystkiemu 
przygl!!dal siQ ze stoickim spokojem gosc z 
wroclawskiego ZOO - W!!Z boa siedz!!CY na 
specjalnie dla niego przygotowanym sztucz
nym drzewie. (hw) 

NAGRODADLA 
MATEMATYKOW 

W dniach 4-7 listopada 1998 r. odbyly 
si(( na Politechnice Warszawskiej V Kra
jowe Targi Ksi1t:lki Akademickiej ATE
NA'98. Podczas otwarcia Targ6w wr((czo
no nagrody i wyr6znienia w konkursie na 
najlepsz<t ksi<t:Zk(( akademick<t. 

W konkursie bralo udzial 27 wydaw
nictw, kt6re zglosily l<tcznie 99 ksi<tzek. 
Jury, kt6remu przewodniczyl prof.dr 
hab.inz. Jan Maksymiuk, przyznalo 10 
nagr6d i 5 wyr6znien. 

Wydawnictwa N aukowo-Techniczne 
otrzymaly nagrod(( specjaln<t Wydawnic
twa Wyzszej Szkoly Bankowej w Pozna
niu z dziedziny finans6w za ksi<tZkQ dw6ch 
pracownik6w naukowych Politechniki 
Wroclawskiej Aleksandra Werona i Rafa
la Werona "Inzynieria finansowa. Wyce
na instrument6w pochodnych. Symulacje 
komputerowe. Statystyka rynku". 

Gratulujemy obu Autorom nagrodzonej 
ksi<t:lki i zyczymy dalszych sukces6w. 

BERLINSKIE 
KONFERENCJE 

Organizator wielkiej berlinskiej konferen
cji na temat popularyzacji nauki ,Public 
Communication of Science and Technology" 
(szczeg6ly: http://www.kommwiss.fu-ber
lin.de/pcst98) oglosil drugie zaproszenie do 
skladania ofert organizowania nastQpnych 
konferencji PCST. 

Komitet Naukowy (http://www.komm
wiss.fu-berlin.de/-wissjour/pcst98/conferen
cel.htm#COMMITEE) poszukuje chQtnych 
do organizowania swych spotkan zaplano
wanych na lata 2000 i 2002 . 

Ostateczny termin skladania ofert na spo
tkanie w roku 2000 mija 25.01.1999 r., ana 
spotkanie w roku 2002- 3.05 . 1999 r. 
Wszystkie oferty zostan'l przeslane poczt'l 
elektroniczn!l do czlonk6w Komitetu Orga
nizacyjnego. Po dwutygodniowej dyskusji 
czlonkowie Komitetu Naukowego przepro
wadz<t glosowanie nad propozycj ami (pocz
t!l elektroniczn'l). 

Organizator konferencji w roku 2002 zo
stanie wybrany w maju 1999 r., a potwier
dzenie otrzyma w listopadzie 1999 r. 

Waine dla kraj6w skladaj!lcycb oferty: 
• Organizatorzy bl(d!! priorytetowo trakto

wali oferty z kraj6w, w kt6rych konferencje 
te jeszcze siC( nie odbywaly. Szczeg6lnie mile 
widziane b((d!l propozycje kraj6w, kt6re 
przedstawi'l ofertQ zr6znicowan!lkulturowo. 

• Propozycja powinna zawierac: 
1. list(( organizacji finansuj!lcycb konferen

cjl( w kraju organizatora, 
2. plan budzetu, 
3. dane dotycz'lce pomocy w sfinansowa

niu uczestnictwa delegat6w kraj6w rozwi
jaj!lcych siC(. 

• Oczekuje SiC(, ze kraje-gospodarze pokry
j!l koszt uczestnictwa czlonk6w Komitetu 
Naukowego PCST w konferencji i w miarQ 
mozliwosci pomog!l w oplaceniu koszt6w 
przejazdu w obie strony. 

• Oferta powinna zawierac proponowany 
temat konferencji. 

• Komitet N aukowy pokieruje dyskusj<t nad 
programem i przyjl(ciem abstrakt6w refera
t6w. 

Zaproszenie do przysylania referat6w kon
ferencyjnych (call for papers) powinno za
wierac jasne wskaz6wki dotycz'lce abstrak
t6w (nie dlu:Zszych niz 100 slow). 

• Kraje organizuj'lce powinny zorganizo
wac sw6j wlasny komitet organizacyjny i fi
nansowanie. 

• Konferencje powinny odbywac sit( po 
angielsku, ale z mozliwosci<t uzywania dru
giego jQzyka i zapewnieniem tlumaczenia w 
razie potrzeby. 

• Oferty nalezy przesylac do przewodni-
CZ!lcego sieci: 

Prof. Winfried Goepfert 
Freie Universitiit Berlin 
goepfert@zedat.fu-berlin.de D 

N.ti JfTIJZI.!U.tiCH 

ELEKTRYCZNY 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 
14.12.1998 r. zatwierdzono tematy 
prac magisterskich na rok akademic
ki 1998/99 oraz przedstawiono wstQP
n<tpropozycjQ temat6w prac dyplomo
wych in:lynierskich. 

WszczQto przew6d habilitacyjny dr 
inz. Janinie Pospiesznej i powolano 
recenzent6w. 

W glosowaniu jawnym jednomysl
nie poparto wniosek o podpisanie 
umowy o wsp6lpracy Wydzialu Elek
trycznego z Ecole des Mines w Nan
cy. Wniosek zostanie skierowany do 
Senatu. 

W glosowaniu tajnymjednomyslnie 
nadano stopien doktora nauk tech
nicznych mgr inz. Pawlowi Kostyle. 

Wszczl(to przewody doktorskie i 
wyznaczono promotor6w prac mgr 
inz. Zbigniewa Leonowicza i mgr inz. 
MarkaLC(ca. 

Postanowiono przedlu:lyc mgr inz. 
Andrzejowi Bosowi zatrudnienie na 
stanowisku asystenta naukowo-dy
daktycznego. 

W wyniku konkursu postanowiono 
zatrudni6 dr inz. MalgorzatQ Swider 
na stanowisku adiunkta naukowo-dy
daktycznego w I-29. 

PrzewodniCZ!lCY Wydzialowej Ko
misji Wyborczej dr hab. Z.Kozik 
przedstawil stan przygotowan do wy
bor6w wladz uczelni na now'l kaden
cjQ . 

Dziekan przekazal informacjQ, ze w 
zwi!lzku z utworzeniem na Politech
nice Wroclawskiej Centrum Materia
low Zaawansowanych i Nanotechno
Iogii rektor podj<tl decyzjl( dofinanso
wania przedsiQwziQ6 badawczych w 
zakresie tematyki Centrum. 

Prof. Teresa Orlowska-Kowalska 
przedstawila informacjQ dotycz'lq 
wynik6w zapis6w student6w III roku 
na tzw. specjalnosci in:lynierskie w se
mestrze letnim 1998/99. 
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Hacker 
na uczelni 

Jak donosi ,Zycie", po raz pierwszy w 
Polsce prokurator zarzucil hackerowi popel
nienie przesti(Jlstwa. 21-letni student Poli
techniki Sl::tskiej w Gliwicachjestpodejrza
ny o wlamanie do system6w komputero
wych i zniszczenie baz danycb najwi~kszych 
polskich uczelni oraz archiwum Centrum 

,Parlament" 
Otrzymalismy pictty, listopadowy numer 

wydawanej w Warszawie gazety ,Parla
ment" . Jest to bezplatna organ prasowy Par
lamentu Student6w Rzeczypospolitej Pol
skiej . Od trzeciego numeru (kwiecien 1998) 
mo:Zna czytac r6wniez jego wersjC( interne-

Spotkanie 
z marszalkiem 

14 grudnia 1998 r. AIESEC zorganizowal 
dla student6w spotkanie z Marszalkiem Sej
miku Dolnoslctskiego prof. Janem Waszkie
wiczem. Spotkanie prowadzil Artur Sawic
ki, absolwent Politechniki Wroclawskiej, 

Astronomicznego im. M.Kopernika w War
szawie zawieraj::tcego unikalne zdj~ciami 
kosmosu. Zaatakowane instytucje oceniaj::t 
straty na okolo 50.000 zl. Ofiar::tpadly m.in. 
komputery Uniwersytetu Wroclawskiego. 

Hacker wykorzystywal komputery Cen
trum Astronomicznego PAP, SGH i AGH. 
Ui;ywal ich jako komputer6w przesiadko
wych, tzn . wlamywal si~ do nich, a za ich 
pomoq - do nasti(Jlnych. Pozwalalo mu to 
r6wniez zacierac za sob::t slady. 

towct: www.psrp.org.pl./gazeta . 
Gl6wny temat numeru stanowict kredyty i 

po:Zyczki studenckie. Przedstawiono wszyst
kie akty prawne regulujctce spos6b ich przy
znawania. Tego samego tematu dotyczy 
wywiad z prezesem Banku Gospodarstwa 
Krajowego Ryszardem Pazur::t. 

w sr6d innych tekst6w przeczytaliSmy wspo-

obecnie doradca w firmie Ernst& Young. 
Marszalek (kt6ry jest r6wniei: kierowni

kiem Zakladu Komunikacji Spolecznej 
Wydzialu IZ PWr) staral sict ukazac obec
nym, jak wyglctdaj::t realia codziennej pracy 
przy tworzeniu nowej struktury samorzctdo
wej . Om6wiljej przyszle zadania. Przedsta
wil szanse i zagroi:enia nowego wojew6dz
twa. 
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Przestl(pcy komputerowi scigani S<l, w Pol
sce dopiero od 1 wrzesnia 1998 r. Hackerzy, 
kt6rzy wlamuj::t siC( do komputera, by po
znac zapisane W nim dane, IDUSZ'l SiC(] iczyc 
z wyrokiem dw6ch lat wictzienia. Karalna 
jest tez dzialalnosc cracker6w, czyli tych, 
kt6rzy niszcz::t informacje i przejmuj::t kon
trol(( nad komputerem firmy lub instytucji, 
by potem ingerowac w jej siec. Przest((p
stwem jest r6wniez sniffing czyli elektro
niczne podsluchiwanie. 

mnienia z obozu adaptacyjnego zorganizowa
nego w Polanczyku nad Solin<t dla student6w 
roku zerowego przez Parlament Student6w RP. 
Wsr6d gosci obozu byl kierownik Sekcji 
Spraw Studenckich PWr in:Z. Andrzej Ostoja
Solecki, kt6ry bardzo pochlebnie ocenil po
ziom imprezy. Jego zdjt(cie i wypowied.Z moi:
na znalezc na str. 15 numeru. 

Choc frekwencja student6w nie odpowia
dala wadze poruszanych temat6w, kierow
nik Sekcji Studenckiej Andrzej Solecki 
wysoko ocenil sam fakt, ze doszlo do takie
go spotkania. Zyczyl on organizatorom, by 
dalej podejmowali i realizowali podobne 
inicjatywy. 

Witalij Rudnicki 

Wydzial Informatyki i Zarz'ldzania 
POLITECHNIKI WROCLAWSKIEJ 

oglasza nab6r na 

V edycjt( STUDIUM PODYPLOMOWEGO 

w zakresie 

Systemow Zarz~dzania i Finansow 

Informacje i zapisy: Sekretariat Wydzialu Infonnatyki i Zarzq_dzania 
Politechniki Wroclawskiej ul C. K. Norwida 4/6, 50 - 373 Wroclaw 

teVfax (071) 320-35-04 oraz (071) 320-20-19 
Zgloszenia prosimy skladac do dnia 15 lutego 1999r. 
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\)tugi FESTIWAL NAUJV 
' SRODOWISKA WROCLAWSKIEGO 

~olitechnika Wroclawska 
"Nauka i Technika u progu XXI wieku" 

Sekretariat: mgr ini. Elzbieta Mazurek, pok. 146, A-1, tel. 320-28-46 
Sekcja W sp6lpracy Mi<(dzynarodowej PWr. 

APEL DO SRODOWISKA NAUKOWEGO POLITECHNIKI WROCLAWSKIEJ 

Zgodnie z decyzjq_Kolegium Rektor6w Uczelni Wroclawia w dniach 24-26 wrzesnia 1999 odbttdzie 
sit( II Festiwal Nauki Srodowiska Wroclawskiego. 
Nawiq_zujq_c do zeszlorocznych, udanych doswiadczen wsp6lpracy z Pai:J.stwem zwracamy sit( z prosbq_ 
o pomoc i wsparcie w tegorocznym przedsi<(Wzit(ciu. 

II Festiwal Nauki zorganizowany zostanie pod nast~WUj<tcymi haslami: 

24.09.99 (piq_tek) - NAUKA SPOD ZNAKU ,BIO" 
25.09.99 (sobota) - TECHNIKA I TECHNOLOGIA W OCHRONIE SRODOWISKA 
26.09.99 (niedziela) - TELEKOMUNIKACJA I ELEKTRONIKA U PROGU XXI WIEKU 

Prosimy o zglaszanie propozycji zwiq_zanych zar6wno z powyzszq_ tematykq_ (wyklad populamonau
kowy, pokaz, wystawa itp. ), jak i innych, kt6rych podane przez nas hasla nie obejmujq, do Sekretariatu 
Festiwalu (mgr inz. Elzbieta Mazurek, Sekcja Wsp6lpracy Mittdzynarodowej, bud. A-1, pok. 146, tel. 
28-46, fax: 320-35-70, e-mail: granty@sun1000.pwr.wroc.pl) do dnia 10.03.1999 (sroda). 

Prof. Kazimiera A. Wilk 
Koordynator II Festiwalu Nauki 

Na Politechnice Wroclawskiej 

ZAPRASZAMY 
DO WSPOtPRACY 
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• 
KS 11\ZKI, ktore polecamy ... 

Roger Penrose 

Makroswiat, mikroswiat 
i Iudzki umysl 

(pod red. Mal colma Longaira) 

Seria ,Na scie:lkach nauki" 
Wydawnictwo Proszynski i S-ka, Warszawa 1997 

cena 15 zl 

Prezentowalismy w tym dziale liczne ksi<LZki popularyzujctce na
uk<( i jej badaczy, takze te z serii ,Na sciezkach nauki". Jednak 
publikacje wybitnego naukowca Rogera Penrose'a wyroznia no
watorska proba syntezy fizyki, matematyk.i, biologii, anatomii mo
zgu i filozofii w syntetycznct teori<(procesow fundamentalnych. Po
czcttki tej koncepcji rozwin<Ll onjuz w ksictzkach ,Nowy umysl ce
sarza" (1989) i ,Shadows of the Mind" (1994). Obecna praca to 
prezentacja jego wygloszonych w 1995 roku wykladow im. Tanne
ra b<tdctcych podstawct do dyskusji z Abnerem Shimonym (prof. fi
zyki i filozofii Uniwersytetu Bostonskiego ), Nancy Cartwright (prof. 
filozofii, Jogiki i metodologii w London School of Economics) i 
Stephenem Hawkingiem (prof. matematyki na Uniwersytecie w 
Cambridge). 

Pierwsze trzy rozdzialy przedstawianej ksictzki sctprezentacj<Lpo
gi<Ld6w Penrose'a, dalsze trzy- wypowiedziami jego dyskutantow, 
a ostatni- odpowiedzict Penrose' a na postawione zarzuty. Mamy 
wi<(c nie tylko okazjl( zapoznania sil( z ciekawymi pogl<Ldami wy
bitnych naukowcow, ale i obserwowania r6:lnic w ich poglctdach. 
Nie pod<L:lamy jedynie przetartymi szlakami zaakceptowanych teo
rii naukowych; mozemy zetknct6 sil( z nimi in statu nascendi. 

Sam Roger Penrose jest profesorem matematyki na Uniwersyte
cie w Oxfordzie (katedra im. Rouse'a Balla). Jego prace dotyczyly 
zastosowan do fizyki. Wsrod nich najslynniejsze S'l publikacje z 
kosmologii i astrofizyki, kt6re odnosz'l si<( do relatywistycznej teo
rii grawitacji. Au tor dostrzega niedostatki teorii wzgl<(dnosci i teo
rii Wielkiego Wybuchu. Zwraca uwag<( na problem kwantyzacji 
grawitacji i prezentuje trudny do intuicyjnego zrozumienia swiat 
mechaniki kwantowej. Wreszcie poszukuje wsp6Jnych cech mate
matyki, fizyki i Judzkiego umyslu. Jak juz dowodzil w ,Shadows 
of the Mind", wnioskiem plyn'lcym z twierdzenia G6dla jest nie
zdolnosc komputera do odkrywania twierdzen matematycznych. 
Tworcze myslenie pozostanie w sferze operacji ,nieobliczalnych". 
Czy przekona Panstwa do swoich poglctd6w? D 

DAVID CLUTTERBUCK, DES DEARLOVE 

The Interim Manager 
A new career model for the experienced manager 

Financial Times Pitman Publishing 

Szybko rozwijaj<tCY si<( swiat "zarzlldzania tymczasowego" to do
mena fachowcow, kt6rych zadaniemjest ocena przedsil(wzi<(cia oraz 
zgranie poda:Zy z popytem. Szanse i zagrozenia, jakie niesie ze sobll 
ten rynek sct przedmiotem ksict:iki The Interim Manager. 

W dzisiejszych czasach przedsil(.biorstwa muszct bye bardziej wy
czulone na zmiany wymagan rynku i szybko na nie reagowac - po
wil(kszajctc lub zmniejszajctc swoje rozmiary. W slad za tym zmie
niac si<( musi takZe wielkosc kadry kierowniczej przedsi<(biorstwa. 

Interim managers ("tymczasowi kierownicy") - ludzie przybywa
jllCY bez kulturowego balastu, z okreslonym zadaniem do wykona
nia w okreslonym okresie czasu- Sll w takich sytuacjach idealnym 
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rozwi<tzaniem. To osoby nie zwi<tzane z zadnll organizacjll, kt6re po 
sprostaniu jednemu wyzwaniu podejmuj<t nast<(pne. 

Interim managers przynosz<t ze sob'lc wiedz«, kt6ra pozwala fir
mom tak siC( przeorganizowac, by zachowac zdolnosc konkurowa
nia i nie zaprzepascic szans, jakie pojawiajct siC( na rynku. 

Kiedy w firmie zabraknie dyrektora, a poszukiwania nast<(pcy 
przed!uzajll sil( - dlaczego nie wynaj'lc6 "tymczasowego szefa"? 
Ksictzka zawiera m.in. rozmowy z osobami pelni'lccymi funkcj<( inte
rim managers oraz firmami, kt6re ich zatrudnialy. 

David Clutterbuck jest jednym z najznakomitszych europejskich 
znawc6w zagadnien zarz!ldzania. 

Des Dearlove jest dziennikarzem, specjalizujctcym siC( w dziedzi
nie zarz'ldzania i gospodarki. 

Ksi'l:ikl( mozna kupic w ksi<(garni KUBICZ Wydawnictwa Impor-
towane, ul. Szczytnicka 32/34, Wroclaw D 

Przekazano do utvtkowania budvnek A-4 

Prawie final 
Nigdy dose: radosci z osiqgni~tego celu. 

Po zorganizowanym w gronie akademickim przy okazji Swi((ta Na
uki Wroclawskiej otwarcia nowego budynku (A-4) Instytutu Techniki 
Cieplnej i Mechaniki Plyn6w, JM Rektor PWr prof. Andrzej Mulak i 
dyrektor Instytutu Techniki Cieplnej i Mechaniki Plyn6w prof. Euge
niusz Kalinowski zorganizowali uroczystosc zwi11.zan~tz przekazaniem 
obiektu do u:Zytkowania. Byla to tez okazja do wyrazenia uzoania tym 
osobom spoza Uczelni, kt6re znacznie przyczynily siC( do szybkiej i 
sprawnej realizacji inwestycji. 

Nic dziwnego, ze pierwszym punktem uroczystosci bylo spotkanie 
1M Rektora i dyrektora E.Kalinowskiego z zasluZonymi Goscmi. W 
uznaniu zaslug nast<(pUj~tce osoby otrzymaly Zlo!ll Odznak<( PWr: 

• bmgr inz. Slawomir Krystek - przewodnicz11.cy Izby Gospodarczej 
Energetyki i Ochrony Srodowiska, . 

• in:l. J6zefPupka - prezes Zarzlldu Zespolu Elektrocieplowni Wro-
daw, 

• mgr inz. Jan Jl(drusik z Elektrocieplowni Wroclaw, 
• mgr inz. Ryszard Kapluk- prezes REMAKu z Opola. 
Nast<(pnie wszyscy goscie, przedstawiciele wbdz Uczelni i pracow

nicy Wydzialu Mechaniczno-Energetycznego przybyli do nowych po
mieszczen. Wsr6d przybylych byli tez przedstawiciele wykonawcy 
firmy Intrakus. 

Niekt6re osoby mogly po raz pierwszy podziwiac wnl(trza nowego 
obiektu. 

Przebudowana ,stara kotlownia" to obecnie 3-kondygnacyjny obiekt 
o wysokosci ponad 12 metr6w i powierzchni u:lytkowej 675,75 m.kw. 
Znajduj11_ siC( w nim sale: wykladowa na 80 os6b, konferencyjna na 50 
os6b i seminaryjna na 30 os6b oraz liczne pomieszczenia przeznaczo
ne do pracy naukowej i dydaktycznej. Oczy wchodzl4_cych przyci~a 
reprezentacyjny hoi nadaj'lCY Sit( swietnie na wystawy, prezentacje i 
inne niekonwencjonalne spotkania. Projektantka - mgr in:l. arch. Ma
tylda Miller zachowala w nim zabytkowe metalowe schody i podest. 
(NaIll stronie okladki "Pryzmatu" widac JM Rektora i dyrektora E.Ka
linowskiego na tych wlasnie schodach wsr6d gwiazd betlejemskich.) 
N a przestrzen holu mozna tez spogl14.dac z wysokosci nast((JJnej kondy
gnacji. W przeszklonej elewacji nowego obiektu odbijajl4_Sil( dostojne, 
choc niestety dose sfatygowane budynki Wydzialu Cbemicznego. 

17 grudoia na posiedzeniu Rady Wydzialu przyznano medal mgr inz. 
arch. Matyldzie Miller. 

18 grudnia otrzymali medale in:l. J6zefPupka- prezes Zarz'lcdu Ze
spolu Elektrocieplowni Wroclaw i mgr inZ. Jerzy Laskawiec- dyrek
tor naczelny Elektrowni Tur6w. 

Przed nami jest jeszcze Wielki Final: ostateczne wyposa:ienie bu
dynku, oadanie mu imienia no i cbyba ... przeksztalcenie slawnego ko
mina w obiekt turystyczny i widokowy. Bo sk14.d moze bye pi<(kniejszy 
widok na Politechnikl(, Odr<( i zielone tereny Wielkiej Wyspy, jeS!i nie 
stamt!ld? (mk) 



Wspierajqcy inwestycj~ przedstawiciele przemyslu energetycznego 
i prof. Eugeniusz Kalinowski z wizytct u JM Rektora prof. Andrzeja Mulaka 

U roczystosc 
pod kom.inem. 

JM Rektor prof. A.Mulak i gospodarz obiektu 
prof. E.Kalinowski na zachowanych przez 
projektantk~ zabytkowych, metalowych 
schodach starej koUowni 

Autorka projektu, 
arch. Matylda Miller 
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